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Pályaudvar lakásétterem Tápén Ezüstérem a magyar kupában

10.8.

Napelempark épül az ELI körül

7.

Balázs tízéves, autista, és nem beszél

3.

Tiszavirágok
a Szetáv-épület

falán

H
atalmas tiszavirá-
gok díszítik a Bálint 
Sándor utca és a 
Rókusi körút sar-

kán álló Szetáv-szivattyúház 
falát. A kérészes falfestmény 
a hatodik a sorban. 2020 óta 
ugyanis az épített környezet 
zöldítése jegyében született 
meg a Városmetamorfózis 
programban a sünis, a fecs-
kés, a szelektív hulladékos, 
a méhecskés és a harkályos 
falfestmény a Szetáv-épüle-
teken. A program célkitűzése, 
hogy a lakóövezetekben talál-
ható szürke ipari létesítmé-
nyek színes, figyelemfelkel-
tő, informatív épületekké vál-
janak. A kérészeket is Vinkó 
Leó és Marton Ákos festette.

Írásunk a 4. oldalon

Egy hónap múlva ilyenkor már javában tart a Szeged-napi ün-
nepségsorozat, amely május 12-én nyílik meg a borfeszti-
vállal. A Széchenyi téren több mint száz borász kínálja majd a 
borait. A Dóm téren koncertet ad Charlie, Bródy János és Geszti 

Péter is. A megadott határidőig több mint háromszáz kézműves 
jelezte, hogy szívesen kínálná portékáit május 20–21-én a hídi 
vásáron. A jelentkezők mintegy kétharmada tavaly is részt vett 
az ország legnagyobb kézművesvásárán, így sok ismerős arccal 

találkozhatnak majd a szegediek és a városba látogató vendé-
gek. A tervek szerint kisebb zenei programokkal, utcaművé-
szekkel és performanszokkal is színesítik majd a vásárt, amely 
látványos megnyitóval kezdődik. Bővebben a 4. oldalon

Óriási az érdeklődés a hídi vásár iránt:
több mint 300 kézműves jelezte részvételét

Jók a kilátások! Több mint háromszáz kézműves jelentkezett idén a hídi vásárra. Archív fotók: Szabó Luca 

2017 óta nem vándorolt ki
annyi magyar, mint tavaly

A 
kivándorlási kedv 
n ö v e k e d é s é v e l 
megfordult egy má-
sik fontos trend is: 

2021-ben a hivatalos, beje-
lentett adatok alapján hosz-
szú idő után először fordult 
elő, hogy többen tértek haza, 
mint amennyien a kivándor-
lás mellett döntöttek. Tavaly 
ez már nem így volt: 2022-
ben 26 ezer 500 magyar ál-
lampolgár vándorolt ki, ami 
majdnem ötezerrel több, mint 
egy évvel korábban, míg a ha-
zatérők száma 21 ezer 900-ra 
esett vissza – írta a Portfolio 
az adatok alapján.

Utoljára 2017-ben volt ha-
sonlóan magas a kivándorlók 
száma, akkor 26 ezer 957-en 
döntöttek így. A Telex szerint az 
elmúlt 13 évben 2015-ben volt 
a rekord: közel 32 ezren ván-
doroltak ki. Az Eurostat adatai 
szerint az EU-ban 2021 végén 
nagyjából 370 ezer magyar ál-
lampolgár élt; az első helyen 
Németország, a másodikon 
Ausztria, a harmadikon pedig 
Hollandia áll. Ehhez jön a már 
nem uniós Egyesült Királyság, 
ahol nagyjából annyi magyar 
él, mint Németországban.

Fontos kiemelni: az Eu-
rópai Unión belüli migrációt 

nehéz, sőt gyakorlatilag lehe-
tetlen pontosan mérni. Ahogy 
a Portfolio is írja, a KSH csak 
azokat sorolja a kivándorlók 
közé, akik ténylegesen vagy 
terveik szerint legalább 12 hó-
napra elhagyják az országot, 
így aki hivatalosan nem jelenti 
be külföldre költözését a ma-
gyar hatóságoknak, az nem 
szerepel ebben a statisztiká-
ban. A Magyarországra költö-
zők számát pedig a 2010-es 
évek eleje óta a határon túli 
magyarok kettős állampolgár-
sága befolyásolhatja.

Egyre kevésbé vonzóak a 
fideszes városok, folyamato-
san költöznek el az emberek 
például Debrecenből és Szé-
kesfehérvárról.

Cikkünk a 2. oldalon

2022-ben hivatalosan 26 ezer 500 magyar állampolgár 
vándorolt ki külföldre. Ez a szám utoljára 2017-ben volt 
ilyen magas – derül ki a KSH adataiból.
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Elvesztik vonzerejüket
a fideszes megyei jogú városok

D
ebrecenből és Székesfehérvárról 
tízezren, Győrből ötezren költöztek 
el az elmúlt másfél évtizedben.

Miközben a szegedi Fidesz arról 
panaszkodik, hogy Szegeden egyre keveseb-
ben élnek (2007-ben 163 ezer 622-en, je-
lenleg 157 ezer 252-en), addig elfelejtkeznek 
arról, hogy ez az állítás mindegyik fideszes me-
gyei jogú városra is igaz – sőt nem egy esetben 
sokkal látványosabb az elvándorlás. A három 
legbezzegebb fideszes megyei jogú város la-

kosságszámának alakulása: Debrecenben 
2009-ben 206 ezer 99-en laktak, jelenleg 
már csak 195 ezer 428-an; Székesfehérvárott 
2007-ben 102 ezer 234-en, most már csak 92 
ezer 929-en; Győrött pedig 2009-ben 126 ezer 
652-en, jelenleg már csak 121 ezer 483-an.

A szegedi fideszes narratíva szerint elég 
nagy bajban vannak ezek a fideszes települé-
sek, amelyek egyre kevésbé vonzóak, hiszen 
folyamatosan költöznek el onnan az emberek.

Nálunk az egyik legalacsonyabb
a bérköltség az Európai Unióban

M
agyarországon ki-
fejezetten olcsó 
termelni: az egy 
munkaórára jutó 

bérköltség 10,7 euró (nagyjá-
ból 4000 forint), ennél csak a 
román és a bolgár bérköltség-

szint alacsonyabb – derült ki az 
Eurostat legfrissebb adataiból, 
amelyeket a Portfolio elemzett. 
Az átlagos óránkénti munkaerő-
költségek jelentős eltéréseket 
mutatnak az uniós országok 
között: a legalacsonyabb mun-

kaerőköltséget Bulgáriában 
(8,2 euró), Romániában (9,5 
euró) és Magyarországon (10,7 
euró), a legmagasabbat pedig 
Luxemburgban (50,7 euró), Dá-
niában (46,8 euró) és Belgium-
ban (43,5 euró) regisztrálták.

Már félezren számolták ki
az autójuk költségét

Lapzártánkig közel félezren 
számolták ki az autójuk költ-
ségét a szamoldki.szeged.
hu oldal kalkulátorával. A 
kérdőív kitöltése maximum 
3 percet vesz igénybe.

A 
fenntartható köz-
lekedési módokat 
népszerűsítő kam-
pányt indított nem-

rég az önkormányzat. A kez-
deményezés célja bemutatni, 
hogy anyagi megfontolások 

miatt is érdemes autóról ke-
rékpárra vagy közösségi köz-
lekedésre váltani.

Sok autósban él hamis 
kép az autója használati költ-
ségéről, mert az üzemanyag 
mellett nem veszi figyelembe 
az egyéb költségeket (gép-
járműadó, kötelező biztosí-
tás, parkolás stb.). Az adatok 
szerint egy átlagos magyar 
autósnak havonta 100 ezer 
forintba kerül a gépjárműve 
fenntartása.

Az önkormányzat szamold- 
ki.szeged.hu címmel indított 
oldalt, amely segítséget nyújt 
a szegedieknek ahhoz, hogy 
eldönthessék: a fenntartható-
sági, környezetvédelmi célok 
mellett anyagi szempontból is 
érdemes-e az autó helyett más 
közlekedési módot választani-
uk. Az oldalon a kérdőív kitölté-
se után – amely csupán 3 per-
cet vesz igénybe – mindenki 
választ kaphat arra, mennyibe 
kerül neki havonta az autója.

Öt éve nem vándorolt ki
annyi magyar, mint tavaly

2022-ben hivatalosan 26 ezer 500 
magyar állampolgár vándorolt ki kül-
földre. Ez a szám utoljára 2017-ben 
volt ilyen magas – derül ki a KSH 
adataiból. Az elmúlt 13 évet vizsgálva 
2015-ben volt a rekord: közel 32 ezren 
vándoroltak ki. Az EU-t illetően a leg-
több magyar Németországban, Ausztri-
ában és Hollandiában él; ehhez jön a 
már nem uniós Egyesült Királyság, ahol 
nagyjából annyi magyar lakik, mint Né-
metországban.
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Közel kétmilliárd forintból 
épül újabb, 5 megawatt 
teljesítményű napelempark 
Szegeden. A több részből 
álló napelemparkot az ELI 
lézeres kutatóközpontnál 
valósítják meg. A Sándor-
falvi úton nemrégiben ad-
ták át az uniós forrásból 
telepített, 24 megawatt tel-
jesítményű napelemparkot.

K
ét ütemben, több 
helyszínen épül 
napelempark az 
ELI lézeres kutató-

központnál. A teljes projek-
tet egy fővárosi, az ellenőri 
feladatokat pedig egy szege-
di cég nyerte el közbeszerzé-
sen.

Az ELI-HU összesen 2,9 
hektáros parkolójára úgyne-
vezett carport kiserőművet 
építenek, míg az egyhektá-
ros tavon a vízre telepítik a 
kiserőművet. Ez utóbbi egyre 
elterjedtebb, a vízen lebegő 
napelemek termelését a víz 
hűtő hatása fokozza. Az ELI 
területének déli részén, egy 
0,45 hektáros területen a 
lebegő kiserőművel meg-
egyező teljesítményű erőmű 
működik majd. Az első ütem-
ben összesen 1,2 megawatt 
kapacitású erőművek ké-
szülnek el. A lézerközponttól 
északra, egy négyhektáros 
területre egy visszwattos 
kiserőművet terveznek; az 
egyes és a kettes projekt 
összkapacitása várhatóan 
5 megawatt teljesítményű 
lesz.

A Sándorfalvi úton nem-
régiben adták át a régió 
legnagyobb, 50 hektáron 

elterülő, 24 megawatt tel-
jesítményű naperőművét: 
tízmilliárd forintból Közel 45 
ezer napelemet telepített az 
MVM Zöld Generáció Kft. A 
második, hasonló méretű 
és kapacitású naperőművet 
várhatóan májusban adja 
át a cég a Sándorfalvi úton; 
a kettő együtt már 25 ezer 
szegedi háztartást képes 
zöld elektromos árammal el-
látni. Ezek éves szinten több 
mint ötvenezer tonnával 
csökkentik a szén-dioxid-ki-
bocsátást.

Mindezek mellett Sze-

ged város önkormányzata 
is telepít háztartási méretű 
naperőműveket bölcsődék-
re, óvodákra és közintézmé-
nyekre, amelyekkel a saját 
helyi fogyasztást tudják tá-
mogatni.

A napokban jelent meg 
a Magyar Közlönyben, hogy 
az állam idén hat és fél mil-
liárd, jövőre pedig hárommil-
liárd forintot ad a Science 
Park Szeged Tudományos 
és Innovációs Park komplex 
fejlesztésére. Csak remélni 
lehet, hogy a kormány nem 
vonja el a pénzt.

Szabó C. Szilárd
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Számoljon utána!

A
hhoz a korosztályhoz tartozom, amelyik nem gye-
rek-, hanem férfibiciklin tanult meg kerékpározni. 
Semmi seprűnyél meg pótkerék. Apám bicaját te-
kertem a váz alatt a földes úton. Kamaszként kap-

tam egy Szputnyik versenykerékpárt. Ez a szovjet csodajár-
gány volt álmaim netovábbja. Az volt benne a csoda, ha le-
hetett vele bicajozni, mert annyiszor ment tönkre valamilyen 
alkatrésze. Okosba kellett megbuherálni, mert vagy megfe-
lelő alkatrész, vagy megfelelő szerszám nem volt hozzá. Mit 
mondjak, jó pár olyan használati tárgy volt az öreg átkosban, 
ami ha meghibásodott, úgy kellett hozzá izéket eszkábálni. 
Ilyen volt maga a rendszer: tákolmány.

Ennek ellenére a Szputnyikom így is olyan szabadságél-
ményt nyújtott, ami a mai napig meghatározó számomra a 
kerékpározásban. Biciklizés = szabadság. Tizenkilenc éve-
sen egy házilag eszkábált tandemmel keltünk át a barátom-
mal a Kárpátokon, és tekertünk ki Krakkóba, ahol a világ 
ifjúságának azon tagjai találkoztak, akik beszéltek eszpe-
rantóul. Bár ezen a mesterséges nyelven ma már csak any-
nyit tudok, hogy „sharko estas granda besto” (a cápa nagy 
állat), a közel negyvenéves krakkói utunkat a mai napig 
emlegetjük, akkora élmény volt. Aztán úgy tekertük körbe 
a Dunántúlt, rövid ausztriai kitérővel, hogy végig vadkem-
pingeztünk, strandokon, artézi kutaknál fürödtünk, kiskocs-
mákban fröccsöztünk, és nagyon sok jóakaratú emberrel 
ismerkedtünk meg. Napi 100-130 kilométereket nyomtunk, 
de meg se kottyant. Fiatalok voltunk, na!

Szegeden különösen jó biciklizni, bringázok is télen-nyá-
ron, mert kiváló a kerékpáros-úthálózat. Élvezet tekerni kel-
lemes, száraz időben a Tisza és a Maros 
töltésén, ahol számos kedvenc helyünk 
van a barátommal Tápé és Algyő 
között, valamint Klárafalva irányá-
ba. Mesésen szép partszakaszok 
vannak a Tiszán és a Maroson. Pár 
éve vettem használtan egy olyan 
vázméretű bicajt, amelyen már nem 
úgy nézek ki, mint majom a köszörűkö-
vön. Imádom. Nem is értem, hogyan bírtam ki 
eddig nélküle. Már ezzel a bringával és Eszter lányommal 
tekertük körbe a Balatont, de bejártuk a Káli-medencét is. 
Amikor felszenveded magad a dombra, hegyre, s utána el-
engeded a bringát, és kilométereken át gurulsz lefelé – az 
olyan varázslatos, a gyomorból induló boldogságérzést ad, 
ami semmihez sem hasonlítható.

Hogy miért jó kerékpározni fiatalnak és idősnek egyaránt 
amellett, hogy kiváló kardiovaszkuláris edzés, amely javítja 
az állóképességet, és csökkenti a szív- és érrendszeri beteg-
ségek kockázatát? Miért jó választás a kerékpár Szegeden? 
Annyian és annyiszor mondták már, hogy csak ismételni tu-
dom azt az alapigazságot: Szegeden nincsenek távolságok. 
Ezt mondják a kerékpárosok, sőt még a gyalogosok is. Ak-
kor miért jár még mindig annyi ember autóval? Azt látom, 
hogy esténként már nem tudnak hová leparkolni például a 
panelvárosrészekben. Fölsővároson van olyan útszakasz a 
fűtőmű mellett, ahol pár éve még senki sem állította le a 
gépkocsiját. Most? Egymást érik esténként a parkoló autók 
a Tápai utcától a Csaba utcáig, sőt tovább, egészen a Szilléri 
sugárútig.

Április elején indította a fenntartható közlekedési mó-
dokat népszerűsítő kampányát a város, amelyben hangsú-
lyozzák, hogy a kerékpározás jelentősen gazdaságosabb és 
környezetkímélőbb megoldás, mint az autózás. Ezt eddig is 
tudtuk. Ha az autósok veszik a fáradságot, s utánaszámol-
nak a szamoldki.szeged.hu oldalon, hogy mennyibe kerül a 
járművük fenntartása, lesz nagy döbbenet. Utána jöhet a 
kardiovaszkuláris edzés.

Szeged a naperőművek városa
Napelemmel borítják be az ELI parkolóját és a mellette lévő tavat

Nagyszabású
útépítéssel

fejleszti
gazdaságát

a város
Szeged önkormány-
zata 4,5 milliárd forint 
uniós forrásból épít 
utat a Vértótól a lé-
zeres kutatóközpont-
hoz és az ELI Science 
Parkhoz, amivel újabb 
vállalkozások letelepe-
dését teszi lehetővé. 
Az útfelújítás- és építés 
mellett kerékpárút és 
kerékpársáv, valamint 
járda készül, és tíz új 
buszmegállót is építe-
nek. A fejlesztés révén 
Béketelep, Újrókus 
és Makkosház lakói 
számára javul az autó-
pályák megközelíthe-
tősége, és a bevásárló-
központokhoz is sokkal 
könnyeb lesz eljutni. A 
csapadékvíz-elvezetés 
fejlesztése során közel 
hétezer méter hosszú 
új csatornaszakasz és 
két záportározó létesül, 
s a területen korszerű 
és energiatakarékos 
közvilágítás lesz.

„Szeged élen jár a tudományban és a 
megújuló energiák területén is, mi a jövő 
városát építjük!” – írta Botka László pol-
gármester a Facebook-oldalán annak 
apropóján, hogy 5 megawatt teljesít-
ményű napelempark épül a lézeres ku-
tatóközpont körül, illetve, hogy nemrégi-
ben avatták fel a Sándorfalvi úton a 24 
megawattos naperőművet. Posztjában 

azt is megemlítette a polgármester, hogy 
Európa második legnagyobb geotermi-
kus fűtési rendszerét építik ki Szegeden, 
amellyel 28 ezer lakást és 500 intéz-
ményt tudnak megújuló energiával ellát-
ni. Ennek köszönhetően felére csökken 
a távhőben kibocsátott szén-dioxid meny-
nyisége; tisztább és egészségesebb lesz 
Szeged levegője.

Hét ágra süt a nap. Szegeden a napsütéses órák száma meghaladja a 2500-at, ami az 
egyik legmagasabb az országban. Ez több mint száz teljes napnak felel meg.

Napelemek, ameddig a szem ellát. A Sándorfalvi úton nemrégiben helyezték üzembe a 45 
ezer napelemből álló parkot. Fotó: Iványi Aurél

Botka László: A jövő városát építjük!

Csak 
ismételni 

tudom azt az 
alapigazságot: 
Szegeden nin-
csenek távol-

ságok. 
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Virágzik a Tisza
a Szetáv-épületen

A kérészes falfestmény a hatodik a sorban a Városmetamorfózis programban

– Zöld programot hajt végre 
nagyban és kicsiben a Sze-
táv. A nagyprojekt a geoter-
mikus energia felhasználá-
sa a szegedi távfűtésben, a 
kisprojekt pedig az épített 
környezet zöldítése – mond-
ta Kóbor Balázs, a Szetáv 
ügyvezetője. A 2020-ban 
indult Városmetamor-
fózis természetvédel-
mi street art program 
célkitűzése, hogy a la-
kóövezetekben található 
szürke ipari létesítmények 
színes, figyelemfelkeltő, in-
formatív épületekké alakul-
janak át. E szellemiségben 
született meg a sünis, a fecs-
kés, a szelektív hulladékos, 
a méhecskés és a harkályos 

falfestmény után a hato-
dik murália: a kérészes. Ez 
az egyik legcsodálatosabb, 
Szegeden is megfigyelhető 
természeti eseményt, a ti-

szavirágzást mutatja be. A 
száz négyzetméteres kéré-
szes street artot ezúttal is 

a Muralpaint két festőmű-
vésze, Vinkó Leó és Marton 

Ákos festette fel, akik egy 
radnótis diák, Kóbor Hanna 
Panni tervei alapján dolgoz-
tak.

– Európában már csak 

Magyarországon lehet ti-
szavirággal találkozni, de 
az utóbbi két évszázadban 
hazánkban is csökkent az 
életterük a folyószabályo-
zások következményeként 
– mondta Ézsiás Tamás, a 
Mondolo Egyesület alapító 
tagja. A tiszavirágok három 
évig lárvaállapotban, a folyó 
iszapjában élnek, és onnan 

kelnek ki, hogy rövid idő 
alatt párt válasszanak 

maguknak, és elhe-
lyezzék petéiket. 

A tiszavirág indi-
kátorállat, jelen-
léte azt bizonyít-
ja, hogy tiszta a 
folyóvíz.

Vinkó Leó 
és Marton Ákos 

elmondta: falfestő-
ként, művészként örül-

nek az ilyen jellegű mun-
káknak, és jó érzéssel tölti 
el őket, hogy formálhatják a 
fiatalabb korosztályok kör-
nyezetvédelmi szemléletét. 
Érzékelik, hogy változóban a 
városi falfestmények társa-
dalmi megítélése. Korábban 
komoly ellenérzések fogal-
mazódtak meg a graffitikkel 
szemben, ám köszönhetően 
a Szegeden futó Városmeta-
morfózis programnak, sok 
elismerést kaptak, kapnak.

A kérészes street art 
avatásán a Kövér Béla Báb-
színház művészei is közre-
működtek a tiszavirág óri-
ásbábuval, amellyel játékba 
hívták a diákokat, megtán-
coltatták és megénekel-
tették az Arany János és a 
Rókus II. Általános Iskola 
tanulóit.

Hatalmas tiszavirágok díszítik a Bálint Sándor utca és a 
Rókusi körút sarkán álló Szetáv-szivattyúház falát. A Vá-
rosmetamorfózis természetvédelmi street art programban 
megvalósult különleges falfestménnyel a Tisza élővilágá-
ra kívánja felhívni a figyelmet a Szetáv Kft. és a Mondolo 
Egyesület.

Óriási az érdeklődés
a hídi vásár iránt

Több mint háromszáz kézműves jelezte, hogy szívesen kínálná portékáit  

május 20–21-én Szegeden, az ország legnagyobb kézművesvásárában

Több mint háromszáz kéz-
műves jelezte a határidőig, 
hogy szívesen kínálná por-
tékáit május 20–21-én a 
hídi vásárban.

– Nagyon sok pozitív vissza-
jelzést kaptunk, és a vártnál 
sokkal többen küldték el a je-
lentkezési lapjukat – mond-
ta Rácz Attila, a hídi vásárt 
szervező Szegedi Városkép 
és Piac Kft. ügyvezetője. – A 
kollégáim folyamatosan dol-
gozzák fel a jelentkezéseket; 
első körben azokkal a kéz-
művesekkel veszik fel a kap-
csolatot, akik tavaly is kiállí-
tók voltak. Ha ők idén is jönni 
szeretnének, akkor felajánl-
juk nekik a tavalyi helyüket, 
hiszen a vásárlók jellemzően 
a korábbi „placcukon” kere-
sik először a már megismert 
kézműveseket, illetve termé-
keiket. A jelentkezők mintegy 
kétharmada tavaly is részt 
vett az ország legnagyobb 
kézművesvásárán. Tehát sok 
ismerős arccal találkozhat-
nak majd idén a kilátogatók.

– A későbbiekben az új 

jelentkezők közül választjuk 
ki azokat, akiknek a termék-
köre megfelel a minőségi 
elvárásoknak, utána pedig 
megnézzük, hogy az egyes 
termékkörök esetén hány 
jelentkező van, hiszen a kéz-
műveseknek sem előnyös, 
ha nagyon sok azonos áruval 
jelentkező konkurenssel kell 
versenyezniük. Amint letisz-
tult minden, kiküldjük a szer-
ződéseket, és ezzel lezárul a 
szervezés első fázisa. Fontos, 
hogy megőrizzük a vásár szín-

vonalát, ezért nagyon körülte-
kintően fogjuk mérlegelni, kik 
azok, akik új kereskedőként 
részt vehetnek a rendezvé-
nyen. Mindeközben zajlik a 
koordináció az Oskola utcá-
ban bemutatkozó civilszerve-
zetekkel is, itt szintén nagy az 
érdeklődés. Terveink szerint 
kisebb zenei programokkal, 
utcaművészekkel, perfor-
manszokkal is színesítjük a 
hídi vásárt, amely látványos 
megnyitóval kezdődik május 
20-án – mondta Rácz Attila.

Egyetemi Tavasz: minden
érdeklődő számára

nyitottak a programok

H
ét héten át, hetven 
helyszínen mintegy 
háromszáz ese-
ménnyel – kiállítá-

sokkal, tudományos és isme-
retterjesztő előadásokkal, 
konferenciákkal, színházi 
bemutatókkal, koncertekkel 
és szórakoztató programok-
kal – várja az egyetemi pol-
gárokat és a város lakóit a 
Szegedi Tudományegyetem 
(SZTE) hagyományos tava-
szi programkavalkádja. Az 
Egyetemi Tavasz támoga-
tója Szeged Megyei Jogú 
Város Önkormányzata és a 
Szegedi Városkép és Piac 
Kft. is, a médiatámogatók 
között pedig a Szeged Tele-
vízió is szerepel.

A május 31-éig tartó 

programok minden érdek-
lődő számára nyitottak, és 
többnyire ingyenesen láto-
gathatók. Idén is folytatódik 
a nagy népszerűségnek ör-
vendő Vers délben sorozat: 
az egyetem dolgozói és a 
város polgárai mindennap 
a déli harangszót követően 
m o n d -

ják el kedvenc költeményü-
ket a Dugonics téri rektori 
épület előtt, Szent-Györgyi 
Albert szobránál.

Május 6-án például lesz 
bábos családi matiné a 
Móra Ferenc Múzeumban, 
a bábszínház születésnapi 
kiállításához kapcsolódva, 
de kiállítás is látható majd 
a Fekete házban világhíres-

ségek és világhírű ma-
gyarok emblematikus 

tárgyaiból – John Len-
nontól Tony Curtisen 
és Puskás Öcsin át 
Cseh Tamásig. 77 
+ 7 műtárgyat állíta-
nak ki, melyeket kor-

társ képzőművészek 
fogalmaztak művészeti 

alkotássá.

Ki-
állítás is 

látható majd a 
Fekete házban világ-

hírességek és világhírű 
magyarok emblematikus 

tárgyaiból – John Len-
nontól Tony Curtisen 
és Puskás Öcsin át 

Cseh Tamásig.

A jelentkezők mintegy kétharmada tavaly is részt vett az 
ország legnagyobb kézművesvásárán. Tehát sok ismerős 
arccal találkozhatnak majd idén a kilátogatók. Archív fotó: 
Szabó Luca 

A termé-
szetvédelem és 

az épített környezet zöl-
dítése jegyében született 

meg 2020 óta a Szetáv-épü-
leteken, a Városmetamorfózis 

programban a sünis, a fecskés, 
a szelektív hulladékos, a 

méhecskés és a harkályos 
falfestmény. A kérészes 

murália a hatodik a 
sorban.

A falfestők: Vinkó Leó és Marton Ákos. 

A tiszavirágok a Bálint Sándor utca és a Rókusi körút sarkán álló Szetáv-szivattyúház 
falát díszítik. Fotók: Iványi Aurél
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Új méhlegelő a Bertalan hídnál

Új méhlegelőt telepítettek a Bertalan 
híd szegedi lábánál a Szegedi Környezet-
gazdálkodási Nkft. munkatársai. Az ön-
kormányzati cég három méhlegelőt kezel, 
gondoz a belvárosban: a Kálvária téren, 
a Szent György téren és a Bertalan híd 
szegedi lábánál. Ezek a vadvirágokkal teli 

területek megfelelő élelmet biztosítanak 
a méheknek, amelyek pedig a mi táplálé-
kunkról gondoskodnak. Szeged is része 
annak a nemzetközi kezdeményezésnek, 
amely a városi környezetben is igyekszik 
megteremteni a méhlegelőkhöz szükséges 
feltételeket.

Zöldkonferencia: mit tehet egy város,
hogy ne kapjunk nyaranta hőgutát?

A 
városháza adott 
otthont a Reflex 
K ö r n y e z e t v é d ő 
Egyesület, az Ég-

hajlatvédelmi Szövetség és 
a Csemete Egyesület találko-
zójának, amelynek a telepü-
lési zöldfelület- és esővízgaz-
dálkodás volt a témája.

– Tavaly nyáron ránk rúg-
ta az ajtót a klímaváltozás. 
Szegeden heteket kellett 
túlélnünk a forróságban, egy 
csepp eső nélkül. Így kell 
elképzelnünk a következő 
évtizedek nyarait. Ilyen kö-
rülmények között éppolyan 
nehéz életben tartani a 
várost, mint a mezőgazda-
ságot – hangsúlyozta előa-
dásában Gulyás Ágnes, a 
szegedi egyetem kutatója. 
Jó hír, hogy egy hónappal ez-
előtt uniós pályázatot nyert 
a város, így az egyetemmel, 
az önkormányzati cégekkel 
és a civilekkel közösen már 
tenni is lehet azért, hogy ne 
főjünk meg. Ez elsősorban 
a szemléletformálásra kon-

centrálódik, de demonstrá-
ciós jelleggel már hőszigetek 
is megvalósíthatók. Elhang-
zott: Szegeden már kiala-
kított a Mondolo Egyesület 
néhány helyen méhlegelőt. 
A kutató szerint még a Goog-
le-felvételeken is látszik, 
hogy tavaly a legnagyobb 
szárazság kellős közepén is 
mennyivel vitálisabbak vol-
tak ezek az apró szigetek, 
például a Lomnici utcá-
ban. Gulyás Ágnes arra is 
felhívta a figyelmet, hogy 
a talaj szervesanyag-tar-
talmának növelésével a 
vízvisszatartó képesség is 
nő, ez viszont képes hűte-
ni a környezetet; ilyenek a 
méhlegelők is. Szegeden a 
belváros van nagyobb baj-
ban, ahol óriási a kőtöbblet, 
amely elnyeli, majd ontja a 
meleget. Elhangzott: a zöld-
tetők kialakítására a panel-
tetők a legalkalmasabbak, 
amennyiben a telepített nö-
vények gyökérzete stabil, a 
tető pedig beázásmentes. 

Egyelőre nem túl sok ilyen 
van Szegeden, négy-öt üzlet, 
például a Centrum áruház 
tetejére telepítettek nö-
vényeket.

Lajtmann Csaba, az Ég-
hajlatvédelmi Szövetség 
és a Reflex Környezetvédő 
Egyesület elnöke egy firen-
zei példát hozott. Elmondta: 
bár a reneszánsz városban 
a történelmi városmag a 
legnagyobb érték, mégis az 
Arno folyó partján egy vadon 

burjánzó kertet telepítettek, 
hogy a köveiről híres olasz 
város klímáján javítsanak. 
Sajnos nálunk egyelőre in-
kább még lebetonozzák a 
folyópartokat. Úgy vélte, vál-
toztatni kellene a hazai sza-
bályozáson, hiszen jelenleg 
az önkormányzatok, amint a 
zöldterületeket növelik más 
területek javára, azt vagyon-
vesztésként könyvelik el. A 
szakember szerint meg kel-
lene vizsgálni, hogyan lehet 

összekötni a zöldfelület-gaz-
dálkodást a vízgazdálkodás-
sal. Erre vannak jó példák; 
például Lipcsében olyan nö-
vényfelületeket hoznak lét-
re, melyek alatt szivacsként 
szívják magukba az alkal-
masint lezúduló csapadékot 
az akár műanyag cellákból, 
akár kavicsból képzett réte-
gek.

Makrai László, a Szegedi 
Környezetgazdálkodási Nkft. 
ügyvezetője ezt még azzal 

fejelte meg, hogy a vízvisz-
szatartást segítő technoló-
giákat, mint például a nö-
vényzet burjánzása, sokszor 
éppen a lakók nem nézik 
jó szemmel. Így két tűz kö-
zött őrlődnek, bár már van 
olyan gépük, amelyik levágja 
ugyan a füvet, de egyidejű-
leg behengerli azt a talajba, 
így ott marad a földön, ezzel 
kifejtve jótékony hatását. 
Makrai szerint a lakosokon 
is van felelősség; erre egy 
korábbi példát hozott, ami-
kor az önkormányzati cég 
kénytelen volt olyan „parko-
lókat” felszámolni, amelye-
ket önkényesen alakítottak 
ki a lakók a zöldfelületeken. 
A fák telepítésének nehéz-
ségeként pedig az 1879-es 
nagyárvizet is megemlítette, 
ugyanis az akkor elpusztult 
házak törmeléke alaposan 
rontja a talajminőséget, 
ahogy a régi közművek sem 
segítik a belváros zöldítését. 

Arról mindegyik szakem-
ber beszélt, hogy előrelépés, 
hogy az uniós pályázatokban 
már feltételként szerepelnek 
a zöldmegoldások. A fák ül-
tetése és a tetők zöldítése 
segíthet a helyzeten.

Szlavkovits Rita

Mit tehet egy város, hogy ne kapjunk nyaranta hőgutát? 
Hőszigetekkel, méhlegelőkkel, fákkal, esőkertekkel eny-
híteni lehet a kánikulát, de ösztönző szabályozás, egy 
kicsit több pénz és maguk a szegediek is kellene hozzá. 
Kutatók, városgazdák és civilek dugták össze a fejüket 
zöldügyekben a városházán.

Természetalapú megoldásokkal tehetünk az éghajlatváltozás ellen – mondta Gulyás 
Ágnes szegedi egyetemi kutató a városházán tartott konferencián. Fotó: Csemete Egyesület
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Akciódús zenés szórakoztató színház 
A kalóz, 1848-ból

Verdi szívet tépő operát írt A kalóz 
történetéből, ahol a szereplők egy-
től egyig rossz helyen vannak az 
életben, emiatt mindenki velejéig 
boldogtalan, mert mindenkit szét-
szakít a belső feszültség, akárcsak 
manapság. A cselekmény akció- 
filmszerűen pörög, a zene nem 
hagy nyugtot sem a sok szereplő-
nek, sem a nézőknek. Göttinger 
Pál a Sly, a Bohémélet, a Négy-
hangú opera, a Dido és Aeneas, a 
Gianni Schicchi és A köpeny után 
A kalózt állította színpadra Szege-
den. Az előadás június 8-án és 9-én 
látható. A rendezőt kérdeztük.

– Milyen A kalóz Szegeden?
– Élvezetes volt színpadra állí-

tani, itt még nem rendeztem ilyes-
mit, csak Kolozsváron, azt is tíz éve. 
Az itteni korábbiak, a Sly, a Gianni 
Schicchi, a Köpeny, a Bohémélet 
– ezek vagy Puccini-darabok, vagy 
Puccini-kortársak, valóságból merít-
kező jelenetek, bonyodalmas élőké-
pek és megejtő természetesség van 
bennük. Sok apró részlettel kellett 
nagyon sokat babrálni ahhoz, hogy 
a történet jól kiadja magát. A ka-
lóznál viszont nagy képekben kell 
fogalmazni, ez teljesen más gondol-
kodásmód. Hatalmas tablók, moz-
galmas csatajelenet, hősök, akik 
szenvedélyes beállításokban feszül-
nek össze egymással. Váratlanul 
akaratosan halad előre a darab, az 
egész mű 1 óra 35 percnyi zene, 
négy rövid felvonásban. Mintha ak-
ciófilm pörögne előttünk. Megállunk 
az egyik szereplő nagyáriájára, és 
ugyan a tempóérzékünk azt diktálja, 
hogy ez a megpihenés, de egy perc, 
és már rohanunk is tovább. Verdi a 
pályája során csak később döntött 
úgy, hogy több időt szán egy-egy 
munkájára, és engedi azok cselek-
ményét és témáit is alaposabban 
kibomlani. Ez még itt tulajdonkép-
pen a zenés szórakoztató színháza 
a kornak, ahol villámgyorsan szalad 
előre az energikus cselekmény, 
hatalmas zenekari hangszerelés-
ben. Ez messze a „leghangosabb” 
darab, amit valaha rendeztem (ezt 
nem decibelre mondom, hanem túl-
zsúfoltságra), végig tombol benne a 
zene, hatalmas kórusok, hatalmas 
zenekari felrakások szólalnak meg, 
monumentális az egész. 

– Ki választotta ezt az operát?
– Dinyés Dániel zenei vezetőnek 

fontos volt, hogy jelenlegi állapotá-
ban mutassa meg a társulatot, azért 
is választotta ezt a darabot, hogy 
színtiszta itteni nevelésű szereposz-
tásban hozzon létre bemutatót. Rá-

adásul nagyon nagy vállalkozás egy 
teljesen saját kiállítású opera egy 
olyan országban, ahol a vidéki ope-
rajátszás Szegeden kívül érdemben 
eltűnt (reméljük, előkerül). Szeret-
nék osztozni Dani büszkeségében, 
igyekeztem aládolgozni. Szege-
den egyébként is az a ta-
pasztalat, hogy a delikát 
dolgokat értékeli a 
közönség. Én 
is Wolf- 
Ferrari 

egyik sosem játszott művével ke-
rültem ide 2016-ban, de ismertebb 
szerzőknél is fordult elő ilyen: évek-
kel később a Donizetti-féle Maria 
Stuarda is nagy siker lett. Szóval 
nem gyötör minket agyon a játékha-
gyomány. (Nevet.) Bár azért az elér-
hető külföldi felvételeket megnéz-
tem, ki hogyan oldotta meg, főleg a 
csatajelenetet.

– Az volt a legnagyobb kihívás?
– Lebonyolítani igen. Nagyon 

rövid időket hagy a szerző, 
rettenetesen pörgős 
minden, három 
ütem erre, 
négy arra, vil-
lámgyorsan 
történnek a 
dolgok. Re-
latíve kevés 
teátrális le-
hetőséggel 
és nagyon 
sok emberrel 
kell megoldanunk, 
hogy mutatós legyen, 
de közben énekelniük, táncolni-
uk is nekik kell. A történet szerint 
az erős akaratú, véres kezű török 
pasa a háremét a csata kitörésekor 
bezárja, tehát a nők benn égnének, 
ha maga a támadó kalózkapitány, 
Corrado nem mentené ki őket. Vi-
szont emiatt elveszíti a csatát, és 
rabságba esik. Ez mind nyílt színen, 
csatazajban és a tomboló zenekar 
feje fölött le is zajlik előttünk.

– Ha ennyire érdekes opera, 
miért nem talált rá más is? 

– A világban játsszák, idén is 
lesz két premier, csak itthon nem 
mutatták be eddig színpadon. A 
kanonizálódás bonyolult téma, és 
én nem is vagyok zenetörténész. A 
2016-os szegedi Sly szerzőjének, 
Ermanno Wolf-Ferrarinak például 
az jutott balsorsul, hogy Puccini kor-
társa volt. Nagyszerűt csinált pedig, 
de egy nagyobb zseni kitakarta. Úgy 

tűnik, ez most az az eset, 
ahol Verdi saját ma-

gának teremtett 
konkurenciát. 

Sok hason-
ló darabot 
írt ebben 
az időben, 
amit úgy 
hívott: a 

„gályarab-
ság évei”, 

e l k é p e s z t ő 
tempót diktáltak 

az akkor már hírne-
ves szerzőnek a türelmetlen 

megrendelők. Előfordulnak bennük 
hasonlóságok, például A kalóz és 
a Haramiák esetében. A zseni fel-
mutatja és egymás mellé rakosgat-
ja az eszköztárát, de nincsen még 
gondosan elmunkálva az illeszté-
seknél. 

– Ennek köszönhető esetleg, 
hogy A kalóz megbukott a bemu-
tatón?

– Az ő 175 évvel ezelőtti triesz-
ti nevükben nem nyilatkozhatom. 
Messzemenő következtetéseket 
azért nem vonnék le ebből, hiszen a 

Carmen, sőt a Traviata is megbu-
kott először. Ez az egyik nagy-

szerű tulajdonsága a szín-
háznak, hogy este tízkor 
vége, másnap egy másik 
nap kezdődik, a művé-

szek más 
t e h e t -
ségálla-

potával, másik közönséggel – egy 
másik találkozás. Én egyébként is 
szeretem nézni-hallgatni a delikát 
dolgokat, látni, ahogy a zsenialitás 
és a szakemberség működésbe 
lép. Több korai darabot és kismes-
tert kéne játszani az operaházak-
nak – a nagymesterek, nagy művek 
is új fénytörésbe kerülnek általuk.

– Kiket láthatunk a főbb szere-
pekben? 

– Azért is élvezetes ez a darab, 
mert nem egy főszereplő áll az élen, 
hanem négytagú főszereplőgárda, 
négy fiatal. Az itteni operatagozat 
derékhada énekli, azok a fiatalok, 
akik szeretnének névjegyet leten-
ni, országosan és akár nemzetközi 
szinten forogni: Tötös Roland, Szél-
pál Szilveszter, Ferenczy Orsolya és 
Máthé Beáta, utóbbi Kónya Krisz-
tinával váltva, aki szintén nagysze-
rűen énekli Medorát. Így létrejön 
egyfajta generációs átadás, szaktu-
dáscsere is. Ez egy kis társulatban 
a legjobb dolgok közé tartozik. Itt 
ugyanis mindenki kórusban nevel-
kedik, mindenkinek a nagyok adják 
át, hogy azelőtt mi hogy volt. 

– Az elmúlt években sokat dol-
gozott a társulattal. Lát fejlődést?

– Minden tekintetben. Az ének-
technikai dolgokat örömmel ha-
gyom meg másnak, egyrészt van 
rengeteg műkedvelő szakértője en-
nek a nézőtéren, másrészt vannak 
igazi szakértői a zongorák mögött 
– de a gyarapodó magabiztosságot 

én is tisztán látom. Szélpál Szilvesz-
ter, akivel a Sly idején egy pár mon-
datos szerepben találkoztam elő-
ször, mára főszerepek tudatos ívét 
járta be, Aeneastól Don Giovannin 
át a mostani nehéz Verdi-baritonig, 
utóbbi ráadásul intrikus. Nagyon jó 
látni a nyitottságát, és azt, hogy az 
út minden állomásán nagyon szé-
pen helytáll. 

– Milyennek kell lennie a ren-
dezésnek, hogy látványossá tegye 
ezt a „hangos” előadást?

– Gondosan ügyelek arra, hogy 
az előadásaim ne hason-

lítsanak egymásra. 
Leginkább kézzel-

fogható a Gi-
anni Schicchi 
– A köpeny 
p á r o s n á l 
volt ez, ahol 
ugyanazon az 
estén is telje-
sen más volt 
a két egyfel-
vonásos. A ka-
lózban a nagy 
tablóban fo-

galmazás volt most a feladat: Tóth 
Kázmér készítette a teret, Cselényi 
Nóra a ruhákat. A mű nagyon pon-
tosan szétválasztja a két főszereplő 
párost és az ő két féltekéjüket, ka-
lózokét és törökökét. Ez zeneileg és 
történetmesélésben szintén élesen 
elválik, nekem viszont egy térben 
kell mindezt ügyesen megjeleníteni. 
Úgy, hogy közben stilizált is marad-
jon, mert a Verdi-operák cselekmé-
nye általában nem reális, hanem 
valamiféle sűrítmény, ami egy más 
drámában hosszabb idő alatt bom-
lana ki. Erre is figyelnem kellett.

– A csatajelenetben tűz és víz 
is előfordul. Miként kivitelezhető 
ez a jelenlegi anyagi körülmények 
között?

– Egy vagy két gesztusból kell 
nagy asszociációkat keltő képeket 
kihozni: hozzá vagyunk már az ilyes-
mihez szokva. Cserébe sok-sok em-
bert mozgatunk: a teljes énekkart, 
a szólistákat, a tánckart. Óriási lép-
tékről van szó, nagy finálékról. 

– Melyik operát rendezi legkö-
zelebb Szegeden?

– Nem tudom még, várom, mi-
lyen elgondolása lesz a színház új 
zenei vezetőjének. De boldogan 
állok a rendelkezésére, ahogy az 
elődjének (és az ő elődjének) is. 
Megismertem és megszerettem 
ezeket az embereket, lassan meg-
bízunk már egymásban. 

Dombai Tünde

Azért is élveze-
tes ez a darab, mert 

nem egy főszereplő áll 
az élen, hanem négytagú 

főszereplőgárda, négy fiatal. 
Az itteni operatagozat derékha-
da énekli, azok a fiatalok, akik 

szeretnének névjegyet le-
tenni, országosan és akár 

nemzetközi szinten 
forogni.

– Nagyon nagy vállalkozás egy opera egy olyan országban, ahol a vidéki operajátszás Szegeden kívül érdemben megszűnt – 
mondta Göttinger Pál. Fotó: Szabó Luca
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Balázs tízéves, autista, és nem beszél
Talán lehetek idevaló címmel láthatók róla édesanyja fotói az IH-ban 

Balázs tízéves, autista, és nem beszél. Az 
édesanyja, Ferencziné Török Anikó fotóso-
rozatot készít a kisfia sajátos világáról, és 
képeihez hozzáfűzte a gondolatait. A kiállí-
tás április 23-áig látható az IH Rendezvény-
központban.

N
émeth György szegedi fotográ-
fus megnyitóbeszédéből kiderült, 
hogy Anikó a tanítványa volt. Az 
egyik szakmai beszélgetésükön 

mesélte el az édesanya a fia történetét, és 
tanára már akkor javasolta, hogy válassza 
fényképsorozata alanyának Balázst, a fiát. 
Ám Anikó akkor még nem nagyon lelkese-
dett az ötletért. Mindig egy édesanya tudja 
a legtöbbet a gyerekéről, mégis sajátos hely-
zetben találja magát egy autista kisfiú anyu-
kája, mert gyerekét, annak viselkedését ne-
héz érteni és értelmezni. A képek Balázs 
egy-egy életpillanatát örökítették meg. A fiú 
most tízéves, és nem beszél.

– Balázs négy éve a növendékünk, én ti-
zenhat éve foglalkozom autista gyerekekkel 

– kezdte beszé-
dét Nagy Csilla, 
a hódmezővásár-
helyi Aranyossy 
Ágoston Refor-
mátus Óvoda és 
Általános Iskola 
s z a k e m b e r e . 
– Egyediek és 
megismételhe-

tetlen vagyunk, 
és ugyanez igaz 
az autista gyere-
kekre is. Nincs 

két egyforma. Az autistákból azok az inge-
rek hiányoznak, amelyek sokasága előse-
gíthetné a társas kapcsolatok kialakítását, 
megteremtését. Az autisták a folytonos be-
zártság élményét élik meg. Olyannak kell 
elképzelnünk őket, mint akik a párás ajtó 
mögül nézik a világot. Állandóan „kulcske-
resők” vagyunk akkor, amikor kapcsolatba 
szeretnénk lépni velük – tette hozzá a szak-
ember. 

Ma volt a bizonyítványosztás. És sok év elteltével ma először éreztem azt, hogy jó irányba 
tartunk. Hogy gondoskodó, hozzáértő emberek vesznek minket körül, és támogatnak ezen 
az úton. Most először nem éreztem olyan riasztónak a jövőt. Most először éreztem azt, hogy 
átadhatom a kormányt, egy kicsit hátradőlhetek, és élvezhetem az utazást: a simogató 
napsütést, a szelet az arcomon. Most először merem azt mondani: „Vitorlát bonts, kisfiam!”

Az édesanya, Ferenczi-
né Török Anikó a kiállí-
tásmegnyitón.

A fiam az alagút végén. Amikor megkaptuk a hivatalos diagnózist, csak ültem a pszichi-
átria előtt a padon, és sírtam. Elgyászoltam az egészséges gyerekemet és az utat, amit 
reméltem magunknak. Fotók: Ferencziné Török Anikó

Ez a kedvenc helye. Szinte tapintható a nyugalma ilyenkor. Csak üldögél, nézi a vizet, és 
néha elmosolyodik.

Ez az időszak próbára tesz minket. És a bizonytalanság a jövőt illetően lassan elemészt. Ő 
mit sem sejt a tényekről, de a bennünk lévő feszültség már őt is megérinti. /Covid–19/

Szűrőn keresztül a 
világ. A mai rohanó 

világban rengeteg 
inger ér minket nap 
mint nap. Mi is elfá-
radunk, hát még ő, 

aki ki tudja, mennyit 
fogad be – akar-

va-akaratlan. Kell egy 
szűrő; szükséges és 

életmentő. Csak az a 
kérdés, hogy mi jut át 

rajta…
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Szegeden divat 
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Nyíri Zoltán, 
a Személyiségkalauz Kft. ügyvezetője Andrew Matthews 
Hallgass a szívedre! című könyvét ajánlja.

GY
erekkorom óta gyűjtöm a könyveket. Az 
utóbbi évtizedekben a személyiségfejlesz-
tés került fókuszba nálam, elsősorban az 
üzleti élet pszichológiája, üzleti kommu-

nikáció, reklám és marketing témák. Szeretem az érdekes, 
színes, kalandos sikertörténeteket és életrajzokat is, és azt, 
amikor az élet bonyolult dolgait egyszerű szemüvegen ke-
resztül teszi érthetővé az író. Ilyen hozzáállással mélyedtem 
el például a személyiségtípusok elméletében és a különbö-
ző tárgyalástechnikai témákban, amelyeket tanítok is. Azt ta-
pasztalom, hogy ezek az elméletek, bár egyszerűek, mégis 
nagyon sok embernek komoly megértést adnak, ami pedig 
egy minőségibb élethez vezető út fontos lépése.

Andrew Matthews Hallgass a szívedre! című könyve mér-
földkő volt a saját személyiségfejlődésemben. Erre és az író 
további könyveire is úgy tekintek, mint alapművekre akkor, ha 
valaki elindul az önismeret és a személyiségfejlesztés útján. 
Anélkül jutunk komoly tudásanyaghoz a szerző gondolatai 
által, hogy a tanulás nehézségét tapasztalnánk. A könyv ol-
vasása közben úgy éreztem, mintha személyesen ismerném 
az írót. Mintha közös barátainkról és együtt átélt élményeink-
ről mesélne nekem. A könyv gyorsan olvasható, Matthews a 
komoly és „homlokra csapkodós” felismerésekre könnyedén 
és egyszerűen vezet rá. Saját életéről, barátairól, tapaszta-
latairól ír ugyan, 
de a legtöbb 
példájában ma-
gamra ismerek. 
Olyan nehéz-
ségeket dolgoz 
fel, amikkel a 
hétköznapi élet-
ben mindannyi-
an rendszere-
sen találkozunk 
(párkapcsolat, 
munka). Sze-
retem benne, 
hogy minden 
fejezet végén 
dióhéjban ösz-
szefoglalja a 
lényeget, így biztosra megy annak érdekében, hogy a mon-
danivaló megértése teljes legyen. Én is igyekszem szemléle-
tesen, követhetően, szórakoztatóan tartani az előadásaimat, 
arra törekszem, hogy a résztvevők jól érezzék magukat tanu-
lás közben. Tudom, hogy akkor tanulunk a legtöbbet, amikor 
érzelem keletkezik bennünk egy-egy információ hallatán, 
ha nevetünk, esetleg megdöbbenünk. Gyakran eljátszom a 
mondanivalóm lényegét, azért, hogy még jobban rögzüljön a 
hallgatóságban. Sokszor kapom visszajelzésként, hogy „ész-
re sem vettem, hogy mennyi mindent megtanultam az előa-
dásod végére”. Andrew Matthews könyvei ugyanilyenek. Ő 
maga illusztrálja azokat a saját képeivel. Pontosan tudja, mit 
akar kifejezni egy-egy rajzával, és azt én, az olvasó tökélete-
sen meg is értem. Különösen javaslom az elolvasását, mert 
megtanít nézőpontot váltani. A célja az, hogy kirántson min-
ket azokból a megszokott viselkedésmintákból, reakciókból, 
gondolkodási sablonokból, amik évek, évtizedek óta mélyen 
bennünk élve irányítják az életünket. Megmutatja, hogy van 
más élet is azon túl, amit mi el tudunk képzelni. 

Andrew Matthews Hallgass a szívedre! című könyve a So-
mogyi-könyvtárból kölcsönözhető.

Az új vasutas étteremben  
ünnepelte 30. születésnapját  
a Vasúttörténeti Alapítvány

– A Kecskeméti Kisvasúton 1984 és 
2009 között minden év augusztus máso-
dik szombatján nosztalgiavonat közleke-
dett Bugacra. A „Bugaci Kispöfögő”, azaz 
a 490,053-as pályaszámúra keresztelt 
gőzmozdony által vontatott szerelvényen 
átlagosan 300-400 fő utazott. A mene-
teket szervező kecskeméti és szegedi 
vasutasok, vasútbarátok az 1992-es 
vonaton határozták el, hogy szervezet-
tebb keretek között kívánnak ténykedni. 
A gondolatot tett követte, elkészítették a 
szükséges dokumentációkat, és beadták 
a kérelmüket. A Csongrád Megyei Bíró-
ság ezt követően nyilvántartásba is vette 
a Vasúttörténeti Alapítványt 1993. április 
1-jei dátummal – emlékezett vissza Nagy 
József, nyugalmazott MÁV-főtanácsos, a 
kuratórium titkára a 30. születésnapon. 

A jubileumot a kuratórium tagjai 
szerényebb körülmények között, de an-
nál különlegesebb programmal ünne-
pelték meg. Az alapítvány székhelyén, 
a Szegedi MÁV Palotában gyülekeztek, 
majd városnéző kisvonattal elutaztak 
Tápéra, a vidék első vonatos éttermé-
be. Az étterem helyiségeiben a sok-
sok vasúti relikvia között közlekednek 
a kerti vasúti rendszerű szerelvények, 
amelyek egyben az asztalokhoz ki is 
viszik a rendeléseket. Az alapítvány 
vezetői szinte otthon érezhették ma-

gukat, hiszen a vonatos étterem előké-
születeiben is segítettek, berendezést, 
ruhákat, tárgyakat adtak letétbe. Az 
ünnep alkalmából egy angol vasútbarát 
adományát, egy ritka kisvasútmodellt 
helyeztek el a vitrinben. 

Nagy József felidézte, hogy az ala-
pítvány alapító okirata olyan célkitűzé-
seket tartalmaz, hogy a magyar vasút 
relikviáit, tárgyi és eszmei értékeit gyűj-
tik, kiállítják, az évfordulókat megün-
neplik, és előadásokat tartanak a vas-
út népszerűsítése érdekében. Mivel a 
MÁV-nak nincs ilyen intézménye, a vas-
úttársaság égisze alatt adományokból 

őrzi meg a tárgyi és szellemi örökséget 
az önkéntes civilszervezet. A Dél-Alföl-
dön tíz helyen tartanak fenn állandó 
kiállításokat, várótermekben és szolgá-
lati helyiségekben, kulcsos módszerrel. 
Két kiállításuk állandóan látogatható: 
az Anna-kúti MÁV-palotában és a szen-
tesi gépészeti gyűjteményben. A szege-
di vasút 150. évfordulóját 2004. márci-
us 4-én ünnepelték, amikor különvonat 
érkezett Budapestről az akkori MÁV Rt. 
elnökével, Udvari Lászlóval, akit Botka 
László polgármester fogadott. Emlék-
táblát avattak, és vasúttörténeti kiállí-
tás nyílt a Móra-múzeumban.

 A tápai ünnepségre a vasutasok Szécsényi Rózsa önkormányzati képviselőt is meghívták.

Az étterem sok vasutas-relikviát kapott az alapítványtól.
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Egy kép, két mondat

Katalinka, hazatalálsz?

A
z egyik kereskedelmi 
tévécsatorna ked-
velt műsora a Haza-
találsz című modern 

drámasorozat, a főcímzené-
je Hazatalálsz címmel Rúzsa 
Magdolna dala. Nem éppen 
ez a tiszta hang visszhangzott 
a fülemben, amikor egy ka-
nyargós életpályát végigszla-
lomozott hölgy büszkén adta 
közre: a KDNP-be lépéssel ha-
zatalált.

Szili Katalin magyar jo-
gász, humánökológus, politi-
kus, országgyűlési képviselő, 
miniszterelnöki megbízott, az 
Országgyűlés volt elnöke, az 
MSZP egyik alapítója, négy 
éven át országos elnökhe-
lyettese volt. Pécsről indult, 
1998 és 2006 közt egyénileg, 
majd 2010-ben listán került 
a parlamentbe. 2005. április 
15-én az MSZP kongresszu-
sa őt jelölte a köztársasági 
elnöki posztra. A kisebbik ko-
alíciós párt, az SZDSZ nem 
támogatta, a döntő harmadik 
fordulóban 182–185 arány-
ban alulmaradt. 2005-ben 
kiderült, hogy nincs tisztában 
igazi értékeivel és esélyeivel: 
addig ragaszkodott ahhoz, 
hogy ő legyen a szociállibe-
rális koalíció államfőjelöltje, 
amíg megtörtént a megtör-
ténhetetlen: a koalíció hatfős 
mandátumtöbbség birtoká-
ban elvesztette a köztársasá-
gielnök-választást. Utólag úgy 
értékelte államfői jelöltségét, 
hogy megválasztása esetén 
nagyobb hatással lehetett 
volna az MSZP nemzetpoliti-
kájára, s az a „gyűlöletstruktú-
ra” sem alakult volna ki, ami 
most van, mert ő mindig és 
mindvégig, ahogyan ezt házel-
nökként is tette, a párbeszéd 
és a nemzeti alapkérdések-
ben az együttműködés híve 
volt. 

Szili Katalin megsértődött, 
ő volt a mártír. 2006 szeptem-
berében aztán bosszút állt! 
2006. május 26-án, az őszi 
parlamenti ciklusra készülve 
az MSZP parlamenti frakciója 
kihelyezett, zárt ülést tartott 
Balatonőszödön. A biztonsági 
intézkedéseiért a parlamenti 
szakapparátus felelt, élén Szi-
li Katalin parlamenti elnökkel. 
Az őszödi beszéd mégis kiszi-
várgott, ami a 2010-es hatal-
mas választási kudarc egyik 
oka lett. Ezt követően az elsők 

között lépett ki az MSZP-ből, 
saját felelősségét soha be 
nem ismerte.

Gyurcsány 2012 szep-
temberi interjúban azt mond-
ta: értesülései szerint három 
korábbi párttársa, akkori 
MSZP-s vezetők szivárogtat-
hatták ki a beszédet. Neve-
ket nem említett, csak any-
nyit mondott, hogy egy nőről 
és két férfiról van szó. Utóbb 
a „Katalin, Imre és Ferenc” 
nevet lehetett hallani. 2010 
októberében távozott a párt-
ból, és saját pártot alapított 
Szociális Unió néven, mely-
nek elnökévé is választották. 
Szintén elnöke volt a 2013 
szeptemberében megalakult 
választási pártnak, a Közös-
ség a Társadalmi Igazságos-
ságért Néppártnak, de 
ez a törpe párt 
1% alatti 
szavaza-
tot ka-
p o t t . 
2014 
ó t a 
egyre 
jobban 
a Fidesz-
hez kez-
dett kötődni. 
2023. március 31-
én belépett a Keresztényde-
mokrata Néppártba, egy soha 
egyetlen választáson önma-
gát egyedül meg nem mérető, 
valójában nem is létező párt-
ba, ahová nyilatkozata szerint 
mindig is tartozott.

2015. március 1-jétől mi-
niszterelnöki megbízottként 
tevékenykedik. Egy 2017-es 
interjúban visszautasította 
azokat a vádakat, melyek 
szerint megalkudott volna 
a Fidesszel, elárulta volna a 
baloldalt, hogy a Fidesz szoci-
alista „díszpintye” lenne, mert 
szerinte a nemzetnek fontos 
munkát végez, jó pénzért. Az 
ideológiai okok közt azt hozta 
fel, hogy a 21. század valódi 
szociáldemokráciája inkább 
a keresztényszociális eszme-
rendszernek felel meg. A poli-
tikai motivációt azzal indokol-
ta, hogy a szocialista párton 
belül mindig is a népi-nemzeti 
vonalat képviselte. 

Ami ezek után követke-
zett, az Szili politikai megha-
sonlása. Eredmények nélkül 
fogott újabb és újabb pártok 
szervezéséhez, soha nem is-

merte fel, hogy eljárt felette 
az idő, majd bekövetkezett 
az, aminek be kellett követ-
kezni: Orbán Viktor szolgála-
tába lépett, és nemzetpoliti-
kai tanácsadóként végképp 
megtagadta korábbi politikai 
pályáját. Tagságot vállalt a Pé-
csi Tudományegyetem „köz- 
érdekű vagyonkezelő alapít-
ványának” kuratóriumában, 
miközben végzett jogászként 
tudnia kellett, hogy ez nem 
más, mint az ország vagyoná-
nak magánosítása, a felsőok-
tatási képzés és a tudomány 
Fidesz általi gyarmatosítása. 
A KDNP-be történő belépése, 
a Semjén Zsolttal készített kö-
zös, mosolygós fotó már csak 
a történet vége. 

Csúfos vég. Egy politikus-
nak vállalnia kell nézeteit, 

meggyőződését, ami-
kor nincs hatal-

mon, amikor 
nem ebből 
él meg. A 
tévedés be-
i s m e r é s e 
és az árulás 

viszont két 
különböző fo-

galom. Szili Ka-
talin eladta magát, 

és elárulta korábbi politikai 
közösségét. Mint mélyen hívő 
ember – ezt egész életében 
hangoztatta –, vajon hogyan 
számol el majd a történelem-
nek, az őt korábban tisztelők-
nek, azoknak, akiket most 
végképp szembeköpött?

A Pécsi Tudományegye-
tem modellváltását követően 
az egyetem kuratóriumi tagja 
lett 2021-ben. Az időközben 
hatályba lépett összeférhetet-
lenségi szabályok miatt 2023 
februárjában lemondott 
miniszterelnöki megbízotti 
posztjáról, hogy megtarthas-
sa az alapítványban betöl-
tött kuratóriumi tagságát, 
ugyanakkor a neve ezek után 
miniszterelnöki főtanácsadó-
ként tűnt fel, ami felvetette a 
jogszabály kijátszását. 

Remélem, a tévésorozat 
nem fog ilyen jellemtorzulá-
sokat prezentálni. Drámaso-
rozatként reklámozzák, de a 
jók vélhetőleg elnyerik majd 
jutalmukat, a titkolt kisbaba 
megszületik, az igaz szerelem 
győzni fog. Legalább a mese 
legyen szívmelengető!

Dr. Zsadányi Nagy Csaba

Mátyás, az igazságos

O
lvasom, hogy a 
„vármegyénkben 
esős idő várható”, 
a „főispán meg-

emlékező beszédet mon-
dott…”. Tessék? Olyan ez, 
mint egy mesekönyv Má-
tyásról, az igazságos király-
ról.

Petőfi után szabadon 
mondhatnánk, hogy hol 
az igazság mostaná-
ban? Visszatértek a 
főispánok a vármegyék 
élére, kialakult az új 
NER-nobilitas, kastélyok 
kerülnek egy család kezé-
be, miközben milliárdok ve-
szítik el közpénzjellegüket, 
csak az MNB Alapítványba 
260 milliárd állami forint 
vándorolt át. Az új nemes-
ség (hívjuk dominusnak) 
gondoskodik familiárisokról 
is, a lojális utódok képzésé-
ről a Mathias Corvinus Col-
legiumon keresztül, amely 
szintén több száz milliárd fo-
rint értékű tulajdont kapott 
az államtól. Az MCC-ben a 
fiataloknak azt magyarázzák 
éjjel-nappal, miért jó a NER, 
az illiberalizmus, az oroszba-
rátság, miért van annyi el-
lensége a Vezérnek, Orbán 
Viktornak, és hogy hogyan 
harcol a jó janicsár. Persze 
azért a pár milliárdért majd 

egyszer a NER is kér vala-
mit… 

Szegény Mátyásnak, az 
igazságos királynak annyi 
köze van az MCC-hez, mint 
Klebelsberg Kunónak a Kle-

belsberg Központhoz, vagy 
mint nagymosásnak az agy-
mosáshoz. Ha kérdezték vol-
na őket, egyikük sem adta 
volna a nevét ezen intéz-
ményekhez, sőt a Klebels-
berg-örökösök még határo-
zottan tiltakoztak is ellene, a 
corvinusok meg a sírjukban 
forogtak.

A mai magyar király nem 
hívja meg az okos lányt vagy 
a furfangos pásztorfiút a vár-
ba, mint tette Mátyás király, 
de a Karmelita kolostorba 
zarándokolni járnak azok, 
akik az Úr kegyeit keresni 
mennek oda.

A magyar nemesség a 
kastélyából kilovagol, kite-

repjárózik vagy kihelikop-
terezik, vaddisznóra vagy 
rénszarvasra vadászik, 
azt is persze helikopter-
ről. Szívesen nyaral vagy 

telel, vagy nyaral és telel 
Mallorcán vagy a Maldív-szi-
geteken, van, aki az Adriá-
ról hazudja, hogy serényen 
intézi az ország ügyeit, más 
meg esetleg a Magyar Hon-
védség állami gépével repül 
b. nejével Toszkánába vagy 
Rómába, homárt kaviárral 
és osztrigával ebédelni.

Mert így mulat a magyar 
úr.

Csak az első éjszaka joga 
ne jusson még az eszükbe!

Brandt István

Tisztelt Olvasóink! 

Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Szegény Má-
tyásnak, az igaz-

ságos királynak annyi 
köze van az MCC-hez, 

mint Klebelsberg Kunónak 
a Klebelsberg Központ-
hoz, vagy mint nagymo-

sásnak az agymo-
sáshoz.

Egy 
politikusnak 

vállalnia kell néze-
teit, meggyőződését, 

amikor nincs hatalmon, 
amikor nem ebből él meg. 

A tévedés beismerése 
és az árulás viszont 
két különböző fo-

galom.

„Újabb év múlt – ám / nem kopott el lábbelim, / nem fogyott utam.” Ez a Macuo  
Basó-versike jutott eszébe olvasónknak a hattyasi Tisza-töltésen. Fotó: Benda Beatrix
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Sportmix

BÜSZKÉK A BRONZRA. A 
Szegedi Vízipóló Suli gólokban 
gazdag mérkőzésen 18–16-ra 
nyert a BVSC ellen a hazai férfi-
vízilabda legrangosabb után-
pótlástornája, a Komjádi-ku-
pa bronzmeccsén. Az Utánpót-
lásSport honlap megjegyezte: 
a szegediek így a tavalyi ifjúsági 
bajnokságban kiérdemelt érem 
után ismét dobogóra állhattak 
egy sorozatban. A csapat edző-
je, Juhász Zsolt a waterpolo.
hu-n értékelt.

„Nagyon örülök a bronzé-
remnek, mert a szegedi vízilab-
dának minden érem nagyon 
nagy dolog. A sportág kezd ki-
teljesedni Budapesten kívül is, 
mégis mindig nagy eredmény 
egy vidéki érem, különösen a 
felnőtt vízilabda előtti utolsó 
utánpótlás korosztályban, az 
U23-ban. A csapatunk tizen-
négy tagjából nyolcan tizen- 
nyolc éves ifisták voltak, erre 
vagyok leginkább büszke, és 
arra, hogy az utánpótlásedző-
ink ilyen gyerekeket nevelnek 
ki számunkra. Szerettünk volna 
döntőbe jutni, de a Ferencváros 
a három stabil felnőttváloga-
tottjával más kasztot képviselt 
ebben a mezőnyben” – mond-
ta Juhász.
KUNSTÁR ARANYA. Bizta-
tó formában várja a válogatót 
Kunstár Simon, az MVM Sze-
ged VE evezőse. Dani Zsolt ta-
nítványa a közelmúltban meg-
nyerte a férfiak egypárevezős 
futamát az ifjúsági korosz-
tályban, a Budapesten rende-
zett tavaszi hosszú távú verse-
nyen, amely egyben rangsoro-
ló is volt. A szegedi csapatból a 
Molnár Orsolya, Szabó Napsu-
gár páros ezüst-, a Hajdú Már-
ton, Pálka Bálint kettős bronz- 
érmes lett Csepelen. A tanu-
ló korosztálynak ez volt az idei 
első Sport XXI. versenye; a fia-
talok közül 13 tehetség teljesí-
tette a távot, ami 13 pontot ho-
zott az MVM Szegedi Vízisport 
Egyesületnek.
PÁROSBAN LETT BAJNOK 
SZÖGI. Első kiemeltként Var-
ga Botond és Barcsai Sophie 
győzött egyesben a Szarva-
son rendezett serdülő orszá-
gos asztalitenisz-bajnokságon. 
Az U13-asok egyes versenyé-
ben Gergely Márk (Szombat-
helyi AK) és Szűcs Natália (BV-
SC-Zugló) szerezte meg a baj-
noki címet, a lányoknál Szögi 
Szonja (ATSK Szeged) ezüstér-
mes lett. Párosban a Szabó Lé-
nárd (Ambrus AA), Vámosi Ben-
jamin (KSI), illetve a Szögi, So-
mogyi Heidi (Mohácsi TE) egy-
ség zsebelte be az aranyat.
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Kupaezüst jutott a Pastor-csapatnak
Kikapott a Veszprémtől az MK-döntőben az OTP Bank-Pick Szeged

A 
veszprémiek 39. 
alkalommal ját-
szottak döntőt a 
hazai kupasoro-

zatban, a hétszeres győz-
tes Szegednek pedig ez volt 
a 22. fináléja. A két csapat 
187. egymás elleni tétmér-
kőzésén a Veszprém 52 ve-
reség és hét döntetlen mel-

lett 128. alkalommal győ-
zött. Következő találkozójuk 
most szombaton lesz, Sze-
geden, a bajnokság alap-
szakaszában. A bronzérmet 
a Dabas szerezte meg.

Az M4 Sport televíziónak 
nyilatkozva a győztes csa-
patot dirigáló Momir Ilics 
úgy látta, hogy az ideges  

meccs akkor dőlt el a Veszp-
rém javára, amikor a 40. 
percet követően sikerült el-
húzniuk a Szegedtől. Juan 
Carlos Pastor szegedi veze-
tőedző szerint jól kézilab-
dáztak, háromszor is vissza 
tudtak jönni a mérkőzésbe, 
de sokat hibáztak, ezt pedig 
kihasználta az ellenfél.

– A hibáinkból tudott 
ellépni több góllal a Veszp-
rém, a végén pedig már 
nem volt rá időnk, hogy újra 
visszajöjjünk a meccsbe – 

tette hozzá az M4 Sportnak 
nyilatkozva a szegedi tré-
ner.

Bodó Richárd, a Pick bal- 
átlövője szerint egy ilyen jó 
Veszprém ellen nem elég 
50-55 perc jó teljesítmény, 
60 percig kell jobban játsza-
ni, ha szeretnének győzni 
ellenük.

– Ezúttal is azt éreztem, 
hogy mi ugyan fejlődtünk 
egy kicsit, de a veszprémi-
ek ezzel együtt is túl tudtak 
nőni rajtunk. A fontos perió-

dusokban mindig akadt va-
laki az ellenfélnél, aki hoz-
zátett, belőtték a könnyű 
gólokat, jött egy védés, mi 
pedig nem bírtuk el ezt. Har-
coltunk végig, ez sikerült, de 
a jó játék nem volt meg hat-
van percen át. Aki a pályán 
volt, az kitett magáért. A 
folytatás? Szeretnénk most 
már elkapni őket egyszer, 
remélem, legközelebb sike-
rül – utalt a most szombati 
összecsapásra a válogatott 
játékos.

A dobogó tetején kezdte 
az évet Szabó Zalán

M
egkezdődött a 
versenyidény a 
gokartos Szabó 
Ádám és Szabó 

Zalán számára, akik fordulatos 
hétvégét zártak a Kecskemé-
ten megtartott idénynyitón. A 
fordulatok egy héttel a szezon 
előtt kezdődtek, amikor a fiúk a 
legsikeresebb magyar gokart-
csapathoz, a KMS Europe-hoz 
igazoltak. 

A csapat profi hozzáállásá-
val mindkét pilóta gyors ütem-
ben vette fel a ritmust, és a 
verseny szabadedzésén már 
biztató időket futottak. Másnap 
kiderült, hogy Ádám korábban 
megsérült bordái nem bírják a 
terhelést, emiatt a visszalépés 
mellett döntöttek. Szabó Zalán 
az időmérőn második helye-
zést ért el, az elődöntőben is 
második helyen ért célba, majd 
a két óra múlva következő dön-
tő előtt öt perccel megérkezett 

a heves eső a pályára. A KMS 
szerelői megváltoztatták a be-
állításokat, feltették az esőgu-
mikat, és már a felvezető körön 
látszott, hogy Zalán magabiztos 
a pályán. Az első lehetőségnél 
az élre állt, végig kontroll alatt 
tartotta a versenyt, és nyert. A 
hétvége harmadik futamán, 
a szuperdöntőn izgalmas ver-
senyt futva Zalán megszerezte 
az összetett győzelmet is. Ha-
talmas teljesítmény ez, hiszen 
a nehéz 2022-es szezon után 
nemcsak az új géppel és az új 
csapattal kellett megismerked-
nie, hanem önbizalmat is kel-
lett szereznie. 

Érdekesség, hogy Zalán ed-
digi pályafutása során minden 
új kategóriában győzelemmel 
kezdett, és most sem szakadt 
meg a sorozat. A bajnokság 
májusban Hajdúhadházán 
folytatódik, ahol a múlt évben 
is jó teljesítményt nyújtottak.

Építik a jövő évi keretet
Hárman hosszabbítottak a KÉSZ-St. Mihály Szegednél

A 
KÉSZ-St. Mihály 
Szeged NB I.-es női 
labdarúgócsapa-
tánál elkezdték a 

jövő évi keret építését, mely-
nek során három játékosuk-
kal is szerződést hosszab-
bítottak: a csapatkapitány 
Papp Szidóniával, a támadó 
Trbojević Ivanával, valamint 
az U19-es magyar válogatott 
Sajti Krisztinával. 

Papp Szidónia 2019 óta 
erősíti a csapatot. Megélte 
a szegediekkel az NB I.-ből 
való kiesést, majd azt, ahogy 
megnyerték az NB II. Kele-
ti csoportját, visszajutva az 
élvonalba. A csapatkapitány 
Papp nemcsak a pályán, ha-
nem azon kívül is segíti, szol-
gálja együttesét. Trbojević 
Ivana a téli átigazolási idő-
szakban érkezett Szegedre. 

A klub tájékoztatása szerint 
nagyszerű játékost és csu-
pa szív embert ismerhettek 
meg benne, így egyértelmű 
volt a hosszabbítás. Sajti 
2018 nyarán, 14 évesen jött 
a sportszervezethez, egy te-
hetséges, dolgozni, fejlődni 
akaró kislányként. Jelen-
leg a felnőtt NB I.-es gárda 
kezdő játékosa, továbbá az 
U19-es női válogatott tagja.

Alakul a KÉSZ-St. Mihály Szeged jövő évi kerete. Fotó: St. Mihály

A Veszprém megvédte címét a férfikézilabda magyar ku-
pában, mivel 35–32-re legyőzte a bajnok OTP Bank-Pick 
Szegedet a múlt vasárnapi fináléban, a győri négyes döntő 
második játéknapján.

Szomorú szegediek az ezüstéremmel. Minden az arcokra van írva. Fotó: MTI
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Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni az Anna-fürdőbe? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét és elérhetőségét (lakcím, 
e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési határidő: április 20. A 
nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük. 
Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó 
adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. 
Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: Óh szép alföld, tárt s rejtélyes könyv te, ős mytussa a magyar nemzetnek! A nyertes: Horváth Imréné. Gratulálunk! 

Időjárás-előrejelzés Szegedre: 
erősödik a nappali felmelegedés
Április

17.
hétfő

Április 
18.

kedd

Április  
19.

szerda

Április   
20. 

csütörtök

Április   
21. 

péntek 

Április   
22. 

szombat 

Április  
23. 

vasárnap

Zápor

18/7
Rudolf,
Izidor

Zápor

17/8
Andrea,

Ilma

Zápor
 

17/7    
Emma,
Malvin

Közepesen 
felhős 

17/6
Tivadar

Közepesen 
felhős 

18/6
Konrád

Közepesen 
felhős 

18/7
Csilla,
Noémi

Közepesen 
felhős 

19/7
Béla,
Hella
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK HÁ-
ZASSÁGOT március 31-én: Gö-
möri Krisztián és Molnár Hel-
la, Hajós Zoltán és Paku Mari-
ann Zsófia; április 1-jén: Sándor 
Márk és Ökrös Edina Zsófia, Csi-
ki Norbert és Szűcs Beatrix Éva, 
Kakuszi László Tibor és Katona 
Anikó Klára.

ÁPRILIS 19., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildikó: 
14.00 – 16.00 (A jelzett 
időponton belül elérhető a  
30/963-8137 telefonszá-

mon és a szondi.ildiko@sze-
ged.eu címen.)
ÁPRILIS 22., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00 – 
12.00 (Csongor tér 12.)

Képviselői 
fogadóóra

Anyakönyvi hírek
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KOS (III. 21–IV. 20.) 
Régóta óhajtott, fontos 
találkozás vár önre a 

héten! Bármit is hozna, ne 
hagyja figyelmen kívül, mert 
lehet, hogy komoly hatással 
lesz a magánéletére. 

BIKA (IV. 21–V. 20.) 
Nagyon ügyeljen rá, ne- 
hogy valaki visszaéljen a 

bizalmával, és emiatt anyagi 
hátrányt szenvedjen! Kérje egy 
független szakember tanácsát. 
Magánéletében nagyon szép 
pillanatokat él majd át! 

IKREK (V. 21–VI. 21.)  
Hullámzó lesz a hete – az 
eleje könnyebb, a vége 
kicsit nehezebb. Az önre 

jellemző kreativitás dominálni 
fog, használja ki ezt mások 
meggyőzésére valamilyen jó 
ügy érdekében! 

RÁK (VI. 22–VII. 22.) 
Még akkor se engedje, 
hogy igazságérzete befo- 
lyásolja az ítéleteit, ha 

emiatt rossz érzései lesznek! 
Ehelyett beszélje meg a dolgot 
azokkal, akiknek ad a szavára 
– és akiknek már ön is segített. 

OROSZLÁN (VII. 23– 
VIII. 22.) Olyan történé-
sek várnak önre ezekben 
a napokban, amelyek vilá- 

gossá teszik, mik az igazi 
értékek az életében. Ossza meg 
ezeket a tanulságokat mások- 
kal is – főleg azzal, aki először 
az eszébe jut ébredés után!

SZŰZ (VIII. 23–IX.  
22.) Rettentően túlteng 
majd az energiától, s 
ugyanezt várja el azoktól 

is, akikkel kapcsolatba kerül 
– ám ezt nem mindenki fogadja 
majd örömmel. Tegye magát túl 
rajta, és inkább valósítsa meg 
valamelyik régi tervét!

MÉRLEG (IX. 23–X.  
22.) Összpontosítson 
a munkájára a héten, 
de ne lepődjön meg, 

ha ennek következtében 
pozitív változás történik majd 
a magánéletében a hétvégén! 
Családtagjai közül valakinek 
nagy szüksége lehet az ön 
támogatására.

SKORPIÓ (X. 23– 
XI. 21.) Lesz egy-két olyan 
napja a héten, amikor úgy 
érzi, túl sok elvárásnak 

kell megfelelnie. Rakja ezeket 
szépen sorba, saját érdekeit 
szem előtt tartva. Szabad idejét 
töltse szeretteivel, lehetőleg a 
természetben.

NYILAS (XI. 22–XII. 
21.) Különösen érzékeny 
lesz a héten, úgyhogy 
ne akarjon semmiféle 

komolyabb változást az 
életében! A hét utolsó napján 
válasszon ki az önnel történt 
események közül egyet, és írja 
le, minél rövidebben.

BAK (XII. 22–I. 20.) 
Fektessen sok energiát 
az önt érdeklő dolgok 
közül abba, amelyik 

először szóba kerül a héten 
egy baráti beszélgetés közben! 
Olyasvalaki is segíteni fog 
ennek kivitelezésében, aki mély 
érzelmeket ébreszt önben…

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.) 
Az egészségére koncent- 
ráljon a héten! Valamilyen 
könnyebb fizikai munka is 

jót tesz majd az állapotának, 
különösen, ha a természettel 
van kapcsolatban. 

HALAK (II. 20–III. 20.)  
Valaki megpróbálja majd 
rávenni, hogy egy fontos 
dologban változtassa meg 

a véleményét. Semmikép- 
pen ne tegye! Munkahelyén 
legyen megértőbb még azokkal 
is, akik esetleg nem támogatják 
az elképzeléseit.

Horoszkóp Szeged régen

Tavaszi forgatag

12 SZÍNES

A MARS (KORÁBBAN MARX, MÉG KORÁBBAN MARS) TÉRI BUSZÁLLOMÁS 1967-BEN. Hetekkel ezelőtt megírtuk, hogy a létesítményt 1965. 
november 13-án, szombaton délelőtt adták át. A helyi forgalmat bonyolító buszokat december 5-én, vasárnap hajnalban indították útjukra az új busz-
pályaudvarról. Ezzel együtt helyi járatainak állomása megszűnt az Anna-kútnál. A helyi forgalomban egy nap alatt a távolsági buszok pályaudvarának 
környékén kialakított négy állomáshelyről 720 helyi járatú autóbusz érkezett és indult. A Mikszáth Kálmán utcában, az utca tér felőli részén négy vo-
nal járatainak indulási, illetve érkezési helyét alakították ki. A Párizsi körúton két buszvonalnak az állomását helyezték el. Innen indult a busz Szőreg-
re és vissza, továbbá a Körtöltésig, a Műszaki Nagykereskedelmi Vállalat épületéig, és onnan szállította az utasokat a városközpontba. A Mikszáth és 
a Mérey utca közötti leállósávról négy helyi járat gépkocsijai indultak, amelyek ingajáratban közlekedtek a Csongrádi sugárútra, Tápéra, Újszegedre a 
Tanács utcáig, valamint a Béketelepre. Az Autóközlekedési Vállalat a helyi járatú autóbuszok menetrendjét már korábban a lakosság rendelkezésére 
bocsátotta, és közel ezer rajzot is kiadott, amelyeken a járatok kocsiállásrendjét tüntették fel. Fotó: Fortepan/Lechner NKft. Dokumentációs Központ.

A programokról minden 
megtalálható a szeged.hu-
n, a Programok pont alatt.

MARK TWAIN: TOM 
SAWYER KALANDJAI
Időpont: április 18., kedd, 
10 óra.
Helyszín: Agóra.
Az Apolló Színház előadása, 
két részben.

ALSÓVÁROSI OROMDÍ-
SZEK 
Időpont: péntekenként 9 és 
14 órakor.
Találkozó: Alsóvárosi Napsu-
garas Tájház. 

A kultúrséta részvételi díjas, 
és regisztrációhoz kötött. 
Telefon +36-30/501-2822, 
e-mail: szegedalsovarosi.taj-
haz@gmail.com.

PETŐFI 200 
Időpont: április 21., péntek, 
17 óra.
Helyszín: Heller Ödön Műve-
lődési Ház, Tápé.
Gálaműsor, a szavalóver-
seny ünnepélyes eredmény-
hirdetése.

TAVASZI FORGATAG
Időpont: április 22., szom-
bat, 9 és 15 óra között.
Helyszín: a partfürdő.

A Senior Center szervezésé-
ben.

A FÖLD NAPJA A FÜVÉSZ-
KERTBEN
Időpont: április 22., szom-
bat, 10 és 16 óra között.

Helyszín: a füvészkert.

A FÖLD NAPJA A VA-
DASPARKBAN
Időpont: április 22., szom-
bat, 10 és 16 óra között.
Helyszín: a Szegedi Va-
daspark.

SÜTI SÉTA
Időpont: április 22., szom-
bat, 10 óra.
Helyszín: a füvészkert.

Kultúrséta kóstolóval. A 
program részvételi díjas, és 
regisztrációhoz kötött (Szé-
chenyi tér 12., telefon +36-
62/488-690, +36-62/488-
699, e-mail: szeged@
tourinform.hu).

SHAKESPEARE: LEAR
Időpont: április 28., 29., 30.
Helyszín: Szegedi Nemzeti 
Színház.
A Szegedi Kortárs Balett 
előadása.
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Elvesztik vonzerejüket
a fideszes megyei jogú városok

D
ebrecenből és Székesfehérvárról 
tízezren, Győrből ötezren költöztek 
el az elmúlt másfél évtizedben.

Miközben a szegedi Fidesz arról 
panaszkodik, hogy Szegeden egyre keveseb-
ben élnek (2007-ben 163 ezer 622-en, je-
lenleg 157 ezer 252-en), addig elfelejtkeznek 
arról, hogy ez az állítás mindegyik fideszes me-
gyei jogú városra is igaz – sőt nem egy esetben 
sokkal látványosabb az elvándorlás. A három 
legbezzegebb fideszes megyei jogú város la-

kosságszámának alakulása: Debrecenben 
2009-ben 206 ezer 99-en laktak, jelenleg 
már csak 195 ezer 428-an; Székesfehérvárott 
2007-ben 102 ezer 234-en, most már csak 92 
ezer 929-en; Győrött pedig 2009-ben 126 ezer 
652-en, jelenleg már csak 121 ezer 483-an.

A szegedi fideszes narratíva szerint elég 
nagy bajban vannak ezek a fideszes települé-
sek, amelyek egyre kevésbé vonzóak, hiszen 
folyamatosan költöznek el onnan az emberek.

Nálunk az egyik legalacsonyabb
a bérköltség az Európai Unióban

M
agyarországon ki-
fejezetten olcsó 
termelni: az egy 
munkaórára jutó 

bérköltség 10,7 euró (nagyjá-
ból 4000 forint), ennél csak a 
román és a bolgár bérköltség-

szint alacsonyabb – derült ki az 
Eurostat legfrissebb adataiból, 
amelyeket a Portfolio elemzett. 
Az átlagos óránkénti munkaerő-
költségek jelentős eltéréseket 
mutatnak az uniós országok 
között: a legalacsonyabb mun-

kaerőköltséget Bulgáriában 
(8,2 euró), Romániában (9,5 
euró) és Magyarországon (10,7 
euró), a legmagasabbat pedig 
Luxemburgban (50,7 euró), Dá-
niában (46,8 euró) és Belgium-
ban (43,5 euró) regisztrálták.

Már félezren számolták ki
az autójuk költségét

Lapzártánkig közel félezren 
számolták ki az autójuk költ-
ségét a szamoldki.szeged.
hu oldal kalkulátorával. A 
kérdőív kitöltése maximum 
3 percet vesz igénybe.

A 
fenntartható köz-
lekedési módokat 
népszerűsítő kam-
pányt indított nem-

rég az önkormányzat. A kez-
deményezés célja bemutatni, 
hogy anyagi megfontolások 

miatt is érdemes autóról ke-
rékpárra vagy közösségi köz-
lekedésre váltani.

Sok autósban él hamis 
kép az autója használati költ-
ségéről, mert az üzemanyag 
mellett nem veszi figyelembe 
az egyéb költségeket (gép-
járműadó, kötelező biztosí-
tás, parkolás stb.). Az adatok 
szerint egy átlagos magyar 
autósnak havonta 100 ezer 
forintba kerül a gépjárműve 
fenntartása.

Az önkormányzat szamold- 
ki.szeged.hu címmel indított 
oldalt, amely segítséget nyújt 
a szegedieknek ahhoz, hogy 
eldönthessék: a fenntartható-
sági, környezetvédelmi célok 
mellett anyagi szempontból is 
érdemes-e az autó helyett más 
közlekedési módot választani-
uk. Az oldalon a kérdőív kitölté-
se után – amely csupán 3 per-
cet vesz igénybe – mindenki 
választ kaphat arra, mennyibe 
kerül neki havonta az autója.

Öt éve nem vándorolt ki
annyi magyar, mint tavaly

2022-ben hivatalosan 26 ezer 500 
magyar állampolgár vándorolt ki kül-
földre. Ez a szám utoljára 2017-ben 
volt ilyen magas – derül ki a KSH 
adataiból. Az elmúlt 13 évet vizsgálva 
2015-ben volt a rekord: közel 32 ezren 
vándoroltak ki. Az EU-t illetően a leg-
több magyar Németországban, Ausztri-
ában és Hollandiában él; ehhez jön a 
már nem uniós Egyesült Királyság, ahol 
nagyjából annyi magyar lakik, mint Né-
metországban.
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Közel kétmilliárd forintból 
épül újabb, 5 megawatt 
teljesítményű napelempark 
Szegeden. A több részből 
álló napelemparkot az ELI 
lézeres kutatóközpontnál 
valósítják meg. A Sándor-
falvi úton nemrégiben ad-
ták át az uniós forrásból 
telepített, 24 megawatt tel-
jesítményű napelemparkot.

K
ét ütemben, több 
helyszínen épül 
napelempark az 
ELI lézeres kutató-

központnál. A teljes projek-
tet egy fővárosi, az ellenőri 
feladatokat pedig egy szege-
di cég nyerte el közbeszerzé-
sen.

Az ELI-HU összesen 2,9 
hektáros parkolójára úgyne-
vezett carport kiserőművet 
építenek, míg az egyhektá-
ros tavon a vízre telepítik a 
kiserőművet. Ez utóbbi egyre 
elterjedtebb, a vízen lebegő 
napelemek termelését a víz 
hűtő hatása fokozza. Az ELI 
területének déli részén, egy 
0,45 hektáros területen a 
lebegő kiserőművel meg-
egyező teljesítményű erőmű 
működik majd. Az első ütem-
ben összesen 1,2 megawatt 
kapacitású erőművek ké-
szülnek el. A lézerközponttól 
északra, egy négyhektáros 
területre egy visszwattos 
kiserőművet terveznek; az 
egyes és a kettes projekt 
összkapacitása várhatóan 
5 megawatt teljesítményű 
lesz.

A Sándorfalvi úton nem-
régiben adták át a régió 
legnagyobb, 50 hektáron 

elterülő, 24 megawatt tel-
jesítményű naperőművét: 
tízmilliárd forintból Közel 45 
ezer napelemet telepített az 
MVM Zöld Generáció Kft. A 
második, hasonló méretű 
és kapacitású naperőművet 
várhatóan májusban adja 
át a cég a Sándorfalvi úton; 
a kettő együtt már 25 ezer 
szegedi háztartást képes 
zöld elektromos árammal el-
látni. Ezek éves szinten több 
mint ötvenezer tonnával 
csökkentik a szén-dioxid-ki-
bocsátást.

Mindezek mellett Sze-

ged város önkormányzata 
is telepít háztartási méretű 
naperőműveket bölcsődék-
re, óvodákra és közintézmé-
nyekre, amelyekkel a saját 
helyi fogyasztást tudják tá-
mogatni.

A napokban jelent meg 
a Magyar Közlönyben, hogy 
az állam idén hat és fél mil-
liárd, jövőre pedig hárommil-
liárd forintot ad a Science 
Park Szeged Tudományos 
és Innovációs Park komplex 
fejlesztésére. Csak remélni 
lehet, hogy a kormány nem 
vonja el a pénzt.

Szabó C. Szilárd
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Számoljon utána!

A
hhoz a korosztályhoz tartozom, amelyik nem gye-
rek-, hanem férfibiciklin tanult meg kerékpározni. 
Semmi seprűnyél meg pótkerék. Apám bicaját te-
kertem a váz alatt a földes úton. Kamaszként kap-

tam egy Szputnyik versenykerékpárt. Ez a szovjet csodajár-
gány volt álmaim netovábbja. Az volt benne a csoda, ha le-
hetett vele bicajozni, mert annyiszor ment tönkre valamilyen 
alkatrésze. Okosba kellett megbuherálni, mert vagy megfe-
lelő alkatrész, vagy megfelelő szerszám nem volt hozzá. Mit 
mondjak, jó pár olyan használati tárgy volt az öreg átkosban, 
ami ha meghibásodott, úgy kellett hozzá izéket eszkábálni. 
Ilyen volt maga a rendszer: tákolmány.

Ennek ellenére a Szputnyikom így is olyan szabadságél-
ményt nyújtott, ami a mai napig meghatározó számomra a 
kerékpározásban. Biciklizés = szabadság. Tizenkilenc éve-
sen egy házilag eszkábált tandemmel keltünk át a barátom-
mal a Kárpátokon, és tekertünk ki Krakkóba, ahol a világ 
ifjúságának azon tagjai találkoztak, akik beszéltek eszpe-
rantóul. Bár ezen a mesterséges nyelven ma már csak any-
nyit tudok, hogy „sharko estas granda besto” (a cápa nagy 
állat), a közel negyvenéves krakkói utunkat a mai napig 
emlegetjük, akkora élmény volt. Aztán úgy tekertük körbe 
a Dunántúlt, rövid ausztriai kitérővel, hogy végig vadkem-
pingeztünk, strandokon, artézi kutaknál fürödtünk, kiskocs-
mákban fröccsöztünk, és nagyon sok jóakaratú emberrel 
ismerkedtünk meg. Napi 100-130 kilométereket nyomtunk, 
de meg se kottyant. Fiatalok voltunk, na!

Szegeden különösen jó biciklizni, bringázok is télen-nyá-
ron, mert kiváló a kerékpáros-úthálózat. Élvezet tekerni kel-
lemes, száraz időben a Tisza és a Maros 
töltésén, ahol számos kedvenc helyünk 
van a barátommal Tápé és Algyő 
között, valamint Klárafalva irányá-
ba. Mesésen szép partszakaszok 
vannak a Tiszán és a Maroson. Pár 
éve vettem használtan egy olyan 
vázméretű bicajt, amelyen már nem 
úgy nézek ki, mint majom a köszörűkö-
vön. Imádom. Nem is értem, hogyan bírtam ki 
eddig nélküle. Már ezzel a bringával és Eszter lányommal 
tekertük körbe a Balatont, de bejártuk a Káli-medencét is. 
Amikor felszenveded magad a dombra, hegyre, s utána el-
engeded a bringát, és kilométereken át gurulsz lefelé – az 
olyan varázslatos, a gyomorból induló boldogságérzést ad, 
ami semmihez sem hasonlítható.

Hogy miért jó kerékpározni fiatalnak és idősnek egyaránt 
amellett, hogy kiváló kardiovaszkuláris edzés, amely javítja 
az állóképességet, és csökkenti a szív- és érrendszeri beteg-
ségek kockázatát? Miért jó választás a kerékpár Szegeden? 
Annyian és annyiszor mondták már, hogy csak ismételni tu-
dom azt az alapigazságot: Szegeden nincsenek távolságok. 
Ezt mondják a kerékpárosok, sőt még a gyalogosok is. Ak-
kor miért jár még mindig annyi ember autóval? Azt látom, 
hogy esténként már nem tudnak hová leparkolni például a 
panelvárosrészekben. Fölsővároson van olyan útszakasz a 
fűtőmű mellett, ahol pár éve még senki sem állította le a 
gépkocsiját. Most? Egymást érik esténként a parkoló autók 
a Tápai utcától a Csaba utcáig, sőt tovább, egészen a Szilléri 
sugárútig.

Április elején indította a fenntartható közlekedési mó-
dokat népszerűsítő kampányát a város, amelyben hangsú-
lyozzák, hogy a kerékpározás jelentősen gazdaságosabb és 
környezetkímélőbb megoldás, mint az autózás. Ezt eddig is 
tudtuk. Ha az autósok veszik a fáradságot, s utánaszámol-
nak a szamoldki.szeged.hu oldalon, hogy mennyibe kerül a 
járművük fenntartása, lesz nagy döbbenet. Utána jöhet a 
kardiovaszkuláris edzés.

Szeged a naperőművek városa
Napelemmel borítják be az ELI parkolóját és a mellette lévő tavat

Nagyszabású
útépítéssel

fejleszti
gazdaságát

a város
Szeged önkormány-
zata 4,5 milliárd forint 
uniós forrásból épít 
utat a Vértótól a lé-
zeres kutatóközpont-
hoz és az ELI Science 
Parkhoz, amivel újabb 
vállalkozások letelepe-
dését teszi lehetővé. 
Az útfelújítás- és építés 
mellett kerékpárút és 
kerékpársáv, valamint 
járda készül, és tíz új 
buszmegállót is építe-
nek. A fejlesztés révén 
Béketelep, Újrókus 
és Makkosház lakói 
számára javul az autó-
pályák megközelíthe-
tősége, és a bevásárló-
központokhoz is sokkal 
könnyeb lesz eljutni. A 
csapadékvíz-elvezetés 
fejlesztése során közel 
hétezer méter hosszú 
új csatornaszakasz és 
két záportározó létesül, 
s a területen korszerű 
és energiatakarékos 
közvilágítás lesz.

„Szeged élen jár a tudományban és a 
megújuló energiák területén is, mi a jövő 
városát építjük!” – írta Botka László pol-
gármester a Facebook-oldalán annak 
apropóján, hogy 5 megawatt teljesít-
ményű napelempark épül a lézeres ku-
tatóközpont körül, illetve, hogy nemrégi-
ben avatták fel a Sándorfalvi úton a 24 
megawattos naperőművet. Posztjában 

azt is megemlítette a polgármester, hogy 
Európa második legnagyobb geotermi-
kus fűtési rendszerét építik ki Szegeden, 
amellyel 28 ezer lakást és 500 intéz-
ményt tudnak megújuló energiával ellát-
ni. Ennek köszönhetően felére csökken 
a távhőben kibocsátott szén-dioxid meny-
nyisége; tisztább és egészségesebb lesz 
Szeged levegője.

Hét ágra süt a nap. Szegeden a napsütéses órák száma meghaladja a 2500-at, ami az 
egyik legmagasabb az országban. Ez több mint száz teljes napnak felel meg.

Napelemek, ameddig a szem ellát. A Sándorfalvi úton nemrégiben helyezték üzembe a 45 
ezer napelemből álló parkot. Fotó: Iványi Aurél

Botka László: A jövő városát építjük!

Csak 
ismételni 

tudom azt az 
alapigazságot: 
Szegeden nin-
csenek távol-

ságok. 
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Virágzik a Tisza
a Szetáv-épületen

A kérészes falfestmény a hatodik a sorban a Városmetamorfózis programban

– Zöld programot hajt végre 
nagyban és kicsiben a Sze-
táv. A nagyprojekt a geoter-
mikus energia felhasználá-
sa a szegedi távfűtésben, a 
kisprojekt pedig az épített 
környezet zöldítése – mond-
ta Kóbor Balázs, a Szetáv 
ügyvezetője. A 2020-ban 
indult Városmetamor-
fózis természetvédel-
mi street art program 
célkitűzése, hogy a la-
kóövezetekben található 
szürke ipari létesítmények 
színes, figyelemfelkeltő, in-
formatív épületekké alakul-
janak át. E szellemiségben 
született meg a sünis, a fecs-
kés, a szelektív hulladékos, 
a méhecskés és a harkályos 

falfestmény után a hato-
dik murália: a kérészes. Ez 
az egyik legcsodálatosabb, 
Szegeden is megfigyelhető 
természeti eseményt, a ti-

szavirágzást mutatja be. A 
száz négyzetméteres kéré-
szes street artot ezúttal is 

a Muralpaint két festőmű-
vésze, Vinkó Leó és Marton 

Ákos festette fel, akik egy 
radnótis diák, Kóbor Hanna 
Panni tervei alapján dolgoz-
tak.

– Európában már csak 

Magyarországon lehet ti-
szavirággal találkozni, de 
az utóbbi két évszázadban 
hazánkban is csökkent az 
életterük a folyószabályo-
zások következményeként 
– mondta Ézsiás Tamás, a 
Mondolo Egyesület alapító 
tagja. A tiszavirágok három 
évig lárvaállapotban, a folyó 
iszapjában élnek, és onnan 

kelnek ki, hogy rövid idő 
alatt párt válasszanak 

maguknak, és elhe-
lyezzék petéiket. 

A tiszavirág indi-
kátorállat, jelen-
léte azt bizonyít-
ja, hogy tiszta a 
folyóvíz.

Vinkó Leó 
és Marton Ákos 

elmondta: falfestő-
ként, művészként örül-

nek az ilyen jellegű mun-
káknak, és jó érzéssel tölti 
el őket, hogy formálhatják a 
fiatalabb korosztályok kör-
nyezetvédelmi szemléletét. 
Érzékelik, hogy változóban a 
városi falfestmények társa-
dalmi megítélése. Korábban 
komoly ellenérzések fogal-
mazódtak meg a graffitikkel 
szemben, ám köszönhetően 
a Szegeden futó Városmeta-
morfózis programnak, sok 
elismerést kaptak, kapnak.

A kérészes street art 
avatásán a Kövér Béla Báb-
színház művészei is közre-
működtek a tiszavirág óri-
ásbábuval, amellyel játékba 
hívták a diákokat, megtán-
coltatták és megénekel-
tették az Arany János és a 
Rókus II. Általános Iskola 
tanulóit.

Hatalmas tiszavirágok díszítik a Bálint Sándor utca és a 
Rókusi körút sarkán álló Szetáv-szivattyúház falát. A Vá-
rosmetamorfózis természetvédelmi street art programban 
megvalósult különleges falfestménnyel a Tisza élővilágá-
ra kívánja felhívni a figyelmet a Szetáv Kft. és a Mondolo 
Egyesület.

Óriási az érdeklődés
a hídi vásár iránt

Több mint háromszáz kézműves jelezte, hogy szívesen kínálná portékáit  

május 20–21-én Szegeden, az ország legnagyobb kézművesvásárában

Több mint háromszáz kéz-
műves jelezte a határidőig, 
hogy szívesen kínálná por-
tékáit május 20–21-én a 
hídi vásárban.

– Nagyon sok pozitív vissza-
jelzést kaptunk, és a vártnál 
sokkal többen küldték el a je-
lentkezési lapjukat – mond-
ta Rácz Attila, a hídi vásárt 
szervező Szegedi Városkép 
és Piac Kft. ügyvezetője. – A 
kollégáim folyamatosan dol-
gozzák fel a jelentkezéseket; 
első körben azokkal a kéz-
művesekkel veszik fel a kap-
csolatot, akik tavaly is kiállí-
tók voltak. Ha ők idén is jönni 
szeretnének, akkor felajánl-
juk nekik a tavalyi helyüket, 
hiszen a vásárlók jellemzően 
a korábbi „placcukon” kere-
sik először a már megismert 
kézműveseket, illetve termé-
keiket. A jelentkezők mintegy 
kétharmada tavaly is részt 
vett az ország legnagyobb 
kézművesvásárán. Tehát sok 
ismerős arccal találkozhat-
nak majd idén a kilátogatók.

– A későbbiekben az új 

jelentkezők közül választjuk 
ki azokat, akiknek a termék-
köre megfelel a minőségi 
elvárásoknak, utána pedig 
megnézzük, hogy az egyes 
termékkörök esetén hány 
jelentkező van, hiszen a kéz-
műveseknek sem előnyös, 
ha nagyon sok azonos áruval 
jelentkező konkurenssel kell 
versenyezniük. Amint letisz-
tult minden, kiküldjük a szer-
ződéseket, és ezzel lezárul a 
szervezés első fázisa. Fontos, 
hogy megőrizzük a vásár szín-

vonalát, ezért nagyon körülte-
kintően fogjuk mérlegelni, kik 
azok, akik új kereskedőként 
részt vehetnek a rendezvé-
nyen. Mindeközben zajlik a 
koordináció az Oskola utcá-
ban bemutatkozó civilszerve-
zetekkel is, itt szintén nagy az 
érdeklődés. Terveink szerint 
kisebb zenei programokkal, 
utcaművészekkel, perfor-
manszokkal is színesítjük a 
hídi vásárt, amely látványos 
megnyitóval kezdődik május 
20-án – mondta Rácz Attila.

Egyetemi Tavasz: minden
érdeklődő számára

nyitottak a programok

H
ét héten át, hetven 
helyszínen mintegy 
háromszáz ese-
ménnyel – kiállítá-

sokkal, tudományos és isme-
retterjesztő előadásokkal, 
konferenciákkal, színházi 
bemutatókkal, koncertekkel 
és szórakoztató programok-
kal – várja az egyetemi pol-
gárokat és a város lakóit a 
Szegedi Tudományegyetem 
(SZTE) hagyományos tava-
szi programkavalkádja. Az 
Egyetemi Tavasz támoga-
tója Szeged Megyei Jogú 
Város Önkormányzata és a 
Szegedi Városkép és Piac 
Kft. is, a médiatámogatók 
között pedig a Szeged Tele-
vízió is szerepel.

A május 31-éig tartó 

programok minden érdek-
lődő számára nyitottak, és 
többnyire ingyenesen láto-
gathatók. Idén is folytatódik 
a nagy népszerűségnek ör-
vendő Vers délben sorozat: 
az egyetem dolgozói és a 
város polgárai mindennap 
a déli harangszót követően 
m o n d -

ják el kedvenc költeményü-
ket a Dugonics téri rektori 
épület előtt, Szent-Györgyi 
Albert szobránál.

Május 6-án például lesz 
bábos családi matiné a 
Móra Ferenc Múzeumban, 
a bábszínház születésnapi 
kiállításához kapcsolódva, 
de kiállítás is látható majd 
a Fekete házban világhíres-

ségek és világhírű ma-
gyarok emblematikus 

tárgyaiból – John Len-
nontól Tony Curtisen 
és Puskás Öcsin át 
Cseh Tamásig. 77 
+ 7 műtárgyat állíta-
nak ki, melyeket kor-

társ képzőművészek 
fogalmaztak művészeti 

alkotássá.

Ki-
állítás is 

látható majd a 
Fekete házban világ-

hírességek és világhírű 
magyarok emblematikus 

tárgyaiból – John Len-
nontól Tony Curtisen 
és Puskás Öcsin át 

Cseh Tamásig.

A jelentkezők mintegy kétharmada tavaly is részt vett az 
ország legnagyobb kézművesvásárán. Tehát sok ismerős 
arccal találkozhatnak majd idén a kilátogatók. Archív fotó: 
Szabó Luca 

A termé-
szetvédelem és 

az épített környezet zöl-
dítése jegyében született 

meg 2020 óta a Szetáv-épü-
leteken, a Városmetamorfózis 

programban a sünis, a fecskés, 
a szelektív hulladékos, a 

méhecskés és a harkályos 
falfestmény. A kérészes 

murália a hatodik a 
sorban.

A falfestők: Vinkó Leó és Marton Ákos. 

A tiszavirágok a Bálint Sándor utca és a Rókusi körút sarkán álló Szetáv-szivattyúház 
falát díszítik. Fotók: Iványi Aurél
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Új méhlegelő a Bertalan hídnál

Új méhlegelőt telepítettek a Bertalan 
híd szegedi lábánál a Szegedi Környezet-
gazdálkodási Nkft. munkatársai. Az ön-
kormányzati cég három méhlegelőt kezel, 
gondoz a belvárosban: a Kálvária téren, 
a Szent György téren és a Bertalan híd 
szegedi lábánál. Ezek a vadvirágokkal teli 

területek megfelelő élelmet biztosítanak 
a méheknek, amelyek pedig a mi táplálé-
kunkról gondoskodnak. Szeged is része 
annak a nemzetközi kezdeményezésnek, 
amely a városi környezetben is igyekszik 
megteremteni a méhlegelőkhöz szükséges 
feltételeket.

Zöldkonferencia: mit tehet egy város,
hogy ne kapjunk nyaranta hőgutát?

A 
városháza adott 
otthont a Reflex 
K ö r n y e z e t v é d ő 
Egyesület, az Ég-

hajlatvédelmi Szövetség és 
a Csemete Egyesület találko-
zójának, amelynek a telepü-
lési zöldfelület- és esővízgaz-
dálkodás volt a témája.

– Tavaly nyáron ránk rúg-
ta az ajtót a klímaváltozás. 
Szegeden heteket kellett 
túlélnünk a forróságban, egy 
csepp eső nélkül. Így kell 
elképzelnünk a következő 
évtizedek nyarait. Ilyen kö-
rülmények között éppolyan 
nehéz életben tartani a 
várost, mint a mezőgazda-
ságot – hangsúlyozta előa-
dásában Gulyás Ágnes, a 
szegedi egyetem kutatója. 
Jó hír, hogy egy hónappal ez-
előtt uniós pályázatot nyert 
a város, így az egyetemmel, 
az önkormányzati cégekkel 
és a civilekkel közösen már 
tenni is lehet azért, hogy ne 
főjünk meg. Ez elsősorban 
a szemléletformálásra kon-

centrálódik, de demonstrá-
ciós jelleggel már hőszigetek 
is megvalósíthatók. Elhang-
zott: Szegeden már kiala-
kított a Mondolo Egyesület 
néhány helyen méhlegelőt. 
A kutató szerint még a Goog-
le-felvételeken is látszik, 
hogy tavaly a legnagyobb 
szárazság kellős közepén is 
mennyivel vitálisabbak vol-
tak ezek az apró szigetek, 
például a Lomnici utcá-
ban. Gulyás Ágnes arra is 
felhívta a figyelmet, hogy 
a talaj szervesanyag-tar-
talmának növelésével a 
vízvisszatartó képesség is 
nő, ez viszont képes hűte-
ni a környezetet; ilyenek a 
méhlegelők is. Szegeden a 
belváros van nagyobb baj-
ban, ahol óriási a kőtöbblet, 
amely elnyeli, majd ontja a 
meleget. Elhangzott: a zöld-
tetők kialakítására a panel-
tetők a legalkalmasabbak, 
amennyiben a telepített nö-
vények gyökérzete stabil, a 
tető pedig beázásmentes. 

Egyelőre nem túl sok ilyen 
van Szegeden, négy-öt üzlet, 
például a Centrum áruház 
tetejére telepítettek nö-
vényeket.

Lajtmann Csaba, az Ég-
hajlatvédelmi Szövetség 
és a Reflex Környezetvédő 
Egyesület elnöke egy firen-
zei példát hozott. Elmondta: 
bár a reneszánsz városban 
a történelmi városmag a 
legnagyobb érték, mégis az 
Arno folyó partján egy vadon 

burjánzó kertet telepítettek, 
hogy a köveiről híres olasz 
város klímáján javítsanak. 
Sajnos nálunk egyelőre in-
kább még lebetonozzák a 
folyópartokat. Úgy vélte, vál-
toztatni kellene a hazai sza-
bályozáson, hiszen jelenleg 
az önkormányzatok, amint a 
zöldterületeket növelik más 
területek javára, azt vagyon-
vesztésként könyvelik el. A 
szakember szerint meg kel-
lene vizsgálni, hogyan lehet 

összekötni a zöldfelület-gaz-
dálkodást a vízgazdálkodás-
sal. Erre vannak jó példák; 
például Lipcsében olyan nö-
vényfelületeket hoznak lét-
re, melyek alatt szivacsként 
szívják magukba az alkal-
masint lezúduló csapadékot 
az akár műanyag cellákból, 
akár kavicsból képzett réte-
gek.

Makrai László, a Szegedi 
Környezetgazdálkodási Nkft. 
ügyvezetője ezt még azzal 

fejelte meg, hogy a vízvisz-
szatartást segítő technoló-
giákat, mint például a nö-
vényzet burjánzása, sokszor 
éppen a lakók nem nézik 
jó szemmel. Így két tűz kö-
zött őrlődnek, bár már van 
olyan gépük, amelyik levágja 
ugyan a füvet, de egyidejű-
leg behengerli azt a talajba, 
így ott marad a földön, ezzel 
kifejtve jótékony hatását. 
Makrai szerint a lakosokon 
is van felelősség; erre egy 
korábbi példát hozott, ami-
kor az önkormányzati cég 
kénytelen volt olyan „parko-
lókat” felszámolni, amelye-
ket önkényesen alakítottak 
ki a lakók a zöldfelületeken. 
A fák telepítésének nehéz-
ségeként pedig az 1879-es 
nagyárvizet is megemlítette, 
ugyanis az akkor elpusztult 
házak törmeléke alaposan 
rontja a talajminőséget, 
ahogy a régi közművek sem 
segítik a belváros zöldítését. 

Arról mindegyik szakem-
ber beszélt, hogy előrelépés, 
hogy az uniós pályázatokban 
már feltételként szerepelnek 
a zöldmegoldások. A fák ül-
tetése és a tetők zöldítése 
segíthet a helyzeten.

Szlavkovits Rita

Mit tehet egy város, hogy ne kapjunk nyaranta hőgutát? 
Hőszigetekkel, méhlegelőkkel, fákkal, esőkertekkel eny-
híteni lehet a kánikulát, de ösztönző szabályozás, egy 
kicsit több pénz és maguk a szegediek is kellene hozzá. 
Kutatók, városgazdák és civilek dugták össze a fejüket 
zöldügyekben a városházán.

Természetalapú megoldásokkal tehetünk az éghajlatváltozás ellen – mondta Gulyás 
Ágnes szegedi egyetemi kutató a városházán tartott konferencián. Fotó: Csemete Egyesület
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Akciódús zenés szórakoztató színház 
A kalóz, 1848-ból

Verdi szívet tépő operát írt A kalóz 
történetéből, ahol a szereplők egy-
től egyig rossz helyen vannak az 
életben, emiatt mindenki velejéig 
boldogtalan, mert mindenkit szét-
szakít a belső feszültség, akárcsak 
manapság. A cselekmény akció- 
filmszerűen pörög, a zene nem 
hagy nyugtot sem a sok szereplő-
nek, sem a nézőknek. Göttinger 
Pál a Sly, a Bohémélet, a Négy-
hangú opera, a Dido és Aeneas, a 
Gianni Schicchi és A köpeny után 
A kalózt állította színpadra Szege-
den. Az előadás június 8-án és 9-én 
látható. A rendezőt kérdeztük.

– Milyen A kalóz Szegeden?
– Élvezetes volt színpadra állí-

tani, itt még nem rendeztem ilyes-
mit, csak Kolozsváron, azt is tíz éve. 
Az itteni korábbiak, a Sly, a Gianni 
Schicchi, a Köpeny, a Bohémélet 
– ezek vagy Puccini-darabok, vagy 
Puccini-kortársak, valóságból merít-
kező jelenetek, bonyodalmas élőké-
pek és megejtő természetesség van 
bennük. Sok apró részlettel kellett 
nagyon sokat babrálni ahhoz, hogy 
a történet jól kiadja magát. A ka-
lóznál viszont nagy képekben kell 
fogalmazni, ez teljesen más gondol-
kodásmód. Hatalmas tablók, moz-
galmas csatajelenet, hősök, akik 
szenvedélyes beállításokban feszül-
nek össze egymással. Váratlanul 
akaratosan halad előre a darab, az 
egész mű 1 óra 35 percnyi zene, 
négy rövid felvonásban. Mintha ak-
ciófilm pörögne előttünk. Megállunk 
az egyik szereplő nagyáriájára, és 
ugyan a tempóérzékünk azt diktálja, 
hogy ez a megpihenés, de egy perc, 
és már rohanunk is tovább. Verdi a 
pályája során csak később döntött 
úgy, hogy több időt szán egy-egy 
munkájára, és engedi azok cselek-
ményét és témáit is alaposabban 
kibomlani. Ez még itt tulajdonkép-
pen a zenés szórakoztató színháza 
a kornak, ahol villámgyorsan szalad 
előre az energikus cselekmény, 
hatalmas zenekari hangszerelés-
ben. Ez messze a „leghangosabb” 
darab, amit valaha rendeztem (ezt 
nem decibelre mondom, hanem túl-
zsúfoltságra), végig tombol benne a 
zene, hatalmas kórusok, hatalmas 
zenekari felrakások szólalnak meg, 
monumentális az egész. 

– Ki választotta ezt az operát?
– Dinyés Dániel zenei vezetőnek 

fontos volt, hogy jelenlegi állapotá-
ban mutassa meg a társulatot, azért 
is választotta ezt a darabot, hogy 
színtiszta itteni nevelésű szereposz-
tásban hozzon létre bemutatót. Rá-

adásul nagyon nagy vállalkozás egy 
teljesen saját kiállítású opera egy 
olyan országban, ahol a vidéki ope-
rajátszás Szegeden kívül érdemben 
eltűnt (reméljük, előkerül). Szeret-
nék osztozni Dani büszkeségében, 
igyekeztem aládolgozni. Szege-
den egyébként is az a ta-
pasztalat, hogy a delikát 
dolgokat értékeli a 
közönség. Én 
is Wolf- 
Ferrari 

egyik sosem játszott művével ke-
rültem ide 2016-ban, de ismertebb 
szerzőknél is fordult elő ilyen: évek-
kel később a Donizetti-féle Maria 
Stuarda is nagy siker lett. Szóval 
nem gyötör minket agyon a játékha-
gyomány. (Nevet.) Bár azért az elér-
hető külföldi felvételeket megnéz-
tem, ki hogyan oldotta meg, főleg a 
csatajelenetet.

– Az volt a legnagyobb kihívás?
– Lebonyolítani igen. Nagyon 

rövid időket hagy a szerző, 
rettenetesen pörgős 
minden, három 
ütem erre, 
négy arra, vil-
lámgyorsan 
történnek a 
dolgok. Re-
latíve kevés 
teátrális le-
hetőséggel 
és nagyon 
sok emberrel 
kell megoldanunk, 
hogy mutatós legyen, 
de közben énekelniük, táncolni-
uk is nekik kell. A történet szerint 
az erős akaratú, véres kezű török 
pasa a háremét a csata kitörésekor 
bezárja, tehát a nők benn égnének, 
ha maga a támadó kalózkapitány, 
Corrado nem mentené ki őket. Vi-
szont emiatt elveszíti a csatát, és 
rabságba esik. Ez mind nyílt színen, 
csatazajban és a tomboló zenekar 
feje fölött le is zajlik előttünk.

– Ha ennyire érdekes opera, 
miért nem talált rá más is? 

– A világban játsszák, idén is 
lesz két premier, csak itthon nem 
mutatták be eddig színpadon. A 
kanonizálódás bonyolult téma, és 
én nem is vagyok zenetörténész. A 
2016-os szegedi Sly szerzőjének, 
Ermanno Wolf-Ferrarinak például 
az jutott balsorsul, hogy Puccini kor-
társa volt. Nagyszerűt csinált pedig, 
de egy nagyobb zseni kitakarta. Úgy 

tűnik, ez most az az eset, 
ahol Verdi saját ma-

gának teremtett 
konkurenciát. 

Sok hason-
ló darabot 
írt ebben 
az időben, 
amit úgy 
hívott: a 

„gályarab-
ság évei”, 

e l k é p e s z t ő 
tempót diktáltak 

az akkor már hírne-
ves szerzőnek a türelmetlen 

megrendelők. Előfordulnak bennük 
hasonlóságok, például A kalóz és 
a Haramiák esetében. A zseni fel-
mutatja és egymás mellé rakosgat-
ja az eszköztárát, de nincsen még 
gondosan elmunkálva az illeszté-
seknél. 

– Ennek köszönhető esetleg, 
hogy A kalóz megbukott a bemu-
tatón?

– Az ő 175 évvel ezelőtti triesz-
ti nevükben nem nyilatkozhatom. 
Messzemenő következtetéseket 
azért nem vonnék le ebből, hiszen a 

Carmen, sőt a Traviata is megbu-
kott először. Ez az egyik nagy-

szerű tulajdonsága a szín-
háznak, hogy este tízkor 
vége, másnap egy másik 
nap kezdődik, a művé-

szek más 
t e h e t -
ségálla-

potával, másik közönséggel – egy 
másik találkozás. Én egyébként is 
szeretem nézni-hallgatni a delikát 
dolgokat, látni, ahogy a zsenialitás 
és a szakemberség működésbe 
lép. Több korai darabot és kismes-
tert kéne játszani az operaházak-
nak – a nagymesterek, nagy művek 
is új fénytörésbe kerülnek általuk.

– Kiket láthatunk a főbb szere-
pekben? 

– Azért is élvezetes ez a darab, 
mert nem egy főszereplő áll az élen, 
hanem négytagú főszereplőgárda, 
négy fiatal. Az itteni operatagozat 
derékhada énekli, azok a fiatalok, 
akik szeretnének névjegyet leten-
ni, országosan és akár nemzetközi 
szinten forogni: Tötös Roland, Szél-
pál Szilveszter, Ferenczy Orsolya és 
Máthé Beáta, utóbbi Kónya Krisz-
tinával váltva, aki szintén nagysze-
rűen énekli Medorát. Így létrejön 
egyfajta generációs átadás, szaktu-
dáscsere is. Ez egy kis társulatban 
a legjobb dolgok közé tartozik. Itt 
ugyanis mindenki kórusban nevel-
kedik, mindenkinek a nagyok adják 
át, hogy azelőtt mi hogy volt. 

– Az elmúlt években sokat dol-
gozott a társulattal. Lát fejlődést?

– Minden tekintetben. Az ének-
technikai dolgokat örömmel ha-
gyom meg másnak, egyrészt van 
rengeteg műkedvelő szakértője en-
nek a nézőtéren, másrészt vannak 
igazi szakértői a zongorák mögött 
– de a gyarapodó magabiztosságot 

én is tisztán látom. Szélpál Szilvesz-
ter, akivel a Sly idején egy pár mon-
datos szerepben találkoztam elő-
ször, mára főszerepek tudatos ívét 
járta be, Aeneastól Don Giovannin 
át a mostani nehéz Verdi-baritonig, 
utóbbi ráadásul intrikus. Nagyon jó 
látni a nyitottságát, és azt, hogy az 
út minden állomásán nagyon szé-
pen helytáll. 

– Milyennek kell lennie a ren-
dezésnek, hogy látványossá tegye 
ezt a „hangos” előadást?

– Gondosan ügyelek arra, hogy 
az előadásaim ne hason-

lítsanak egymásra. 
Leginkább kézzel-

fogható a Gi-
anni Schicchi 
– A köpeny 
p á r o s n á l 
volt ez, ahol 
ugyanazon az 
estén is telje-
sen más volt 
a két egyfel-
vonásos. A ka-
lózban a nagy 
tablóban fo-

galmazás volt most a feladat: Tóth 
Kázmér készítette a teret, Cselényi 
Nóra a ruhákat. A mű nagyon pon-
tosan szétválasztja a két főszereplő 
párost és az ő két féltekéjüket, ka-
lózokét és törökökét. Ez zeneileg és 
történetmesélésben szintén élesen 
elválik, nekem viszont egy térben 
kell mindezt ügyesen megjeleníteni. 
Úgy, hogy közben stilizált is marad-
jon, mert a Verdi-operák cselekmé-
nye általában nem reális, hanem 
valamiféle sűrítmény, ami egy más 
drámában hosszabb idő alatt bom-
lana ki. Erre is figyelnem kellett.

– A csatajelenetben tűz és víz 
is előfordul. Miként kivitelezhető 
ez a jelenlegi anyagi körülmények 
között?

– Egy vagy két gesztusból kell 
nagy asszociációkat keltő képeket 
kihozni: hozzá vagyunk már az ilyes-
mihez szokva. Cserébe sok-sok em-
bert mozgatunk: a teljes énekkart, 
a szólistákat, a tánckart. Óriási lép-
tékről van szó, nagy finálékról. 

– Melyik operát rendezi legkö-
zelebb Szegeden?

– Nem tudom még, várom, mi-
lyen elgondolása lesz a színház új 
zenei vezetőjének. De boldogan 
állok a rendelkezésére, ahogy az 
elődjének (és az ő elődjének) is. 
Megismertem és megszerettem 
ezeket az embereket, lassan meg-
bízunk már egymásban. 

Dombai Tünde

Azért is élveze-
tes ez a darab, mert 

nem egy főszereplő áll 
az élen, hanem négytagú 

főszereplőgárda, négy fiatal. 
Az itteni operatagozat derékha-
da énekli, azok a fiatalok, akik 

szeretnének névjegyet le-
tenni, országosan és akár 

nemzetközi szinten 
forogni.

– Nagyon nagy vállalkozás egy opera egy olyan országban, ahol a vidéki operajátszás Szegeden kívül érdemben megszűnt – 
mondta Göttinger Pál. Fotó: Szabó Luca
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Balázs tízéves, autista, és nem beszél
Talán lehetek idevaló címmel láthatók róla édesanyja fotói az IH-ban 

Balázs tízéves, autista, és nem beszél. Az 
édesanyja, Ferencziné Török Anikó fotóso-
rozatot készít a kisfia sajátos világáról, és 
képeihez hozzáfűzte a gondolatait. A kiállí-
tás április 23-áig látható az IH Rendezvény-
központban.

N
émeth György szegedi fotográ-
fus megnyitóbeszédéből kiderült, 
hogy Anikó a tanítványa volt. Az 
egyik szakmai beszélgetésükön 

mesélte el az édesanya a fia történetét, és 
tanára már akkor javasolta, hogy válassza 
fényképsorozata alanyának Balázst, a fiát. 
Ám Anikó akkor még nem nagyon lelkese-
dett az ötletért. Mindig egy édesanya tudja 
a legtöbbet a gyerekéről, mégis sajátos hely-
zetben találja magát egy autista kisfiú anyu-
kája, mert gyerekét, annak viselkedését ne-
héz érteni és értelmezni. A képek Balázs 
egy-egy életpillanatát örökítették meg. A fiú 
most tízéves, és nem beszél.

– Balázs négy éve a növendékünk, én ti-
zenhat éve foglalkozom autista gyerekekkel 

– kezdte beszé-
dét Nagy Csilla, 
a hódmezővásár-
helyi Aranyossy 
Ágoston Refor-
mátus Óvoda és 
Általános Iskola 
s z a k e m b e r e . 
– Egyediek és 
megismételhe-

tetlen vagyunk, 
és ugyanez igaz 
az autista gyere-
kekre is. Nincs 

két egyforma. Az autistákból azok az inge-
rek hiányoznak, amelyek sokasága előse-
gíthetné a társas kapcsolatok kialakítását, 
megteremtését. Az autisták a folytonos be-
zártság élményét élik meg. Olyannak kell 
elképzelnünk őket, mint akik a párás ajtó 
mögül nézik a világot. Állandóan „kulcske-
resők” vagyunk akkor, amikor kapcsolatba 
szeretnénk lépni velük – tette hozzá a szak-
ember. 

Ma volt a bizonyítványosztás. És sok év elteltével ma először éreztem azt, hogy jó irányba 
tartunk. Hogy gondoskodó, hozzáértő emberek vesznek minket körül, és támogatnak ezen 
az úton. Most először nem éreztem olyan riasztónak a jövőt. Most először éreztem azt, hogy 
átadhatom a kormányt, egy kicsit hátradőlhetek, és élvezhetem az utazást: a simogató 
napsütést, a szelet az arcomon. Most először merem azt mondani: „Vitorlát bonts, kisfiam!”

Az édesanya, Ferenczi-
né Török Anikó a kiállí-
tásmegnyitón.

A fiam az alagút végén. Amikor megkaptuk a hivatalos diagnózist, csak ültem a pszichi-
átria előtt a padon, és sírtam. Elgyászoltam az egészséges gyerekemet és az utat, amit 
reméltem magunknak. Fotók: Ferencziné Török Anikó

Ez a kedvenc helye. Szinte tapintható a nyugalma ilyenkor. Csak üldögél, nézi a vizet, és 
néha elmosolyodik.

Ez az időszak próbára tesz minket. És a bizonytalanság a jövőt illetően lassan elemészt. Ő 
mit sem sejt a tényekről, de a bennünk lévő feszültség már őt is megérinti. /Covid–19/

Szűrőn keresztül a 
világ. A mai rohanó 

világban rengeteg 
inger ér minket nap 
mint nap. Mi is elfá-
radunk, hát még ő, 

aki ki tudja, mennyit 
fogad be – akar-

va-akaratlan. Kell egy 
szűrő; szükséges és 

életmentő. Csak az a 
kérdés, hogy mi jut át 

rajta…
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Szegeden divat 
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Nyíri Zoltán, 
a Személyiségkalauz Kft. ügyvezetője Andrew Matthews 
Hallgass a szívedre! című könyvét ajánlja.

GY
erekkorom óta gyűjtöm a könyveket. Az 
utóbbi évtizedekben a személyiségfejlesz-
tés került fókuszba nálam, elsősorban az 
üzleti élet pszichológiája, üzleti kommu-

nikáció, reklám és marketing témák. Szeretem az érdekes, 
színes, kalandos sikertörténeteket és életrajzokat is, és azt, 
amikor az élet bonyolult dolgait egyszerű szemüvegen ke-
resztül teszi érthetővé az író. Ilyen hozzáállással mélyedtem 
el például a személyiségtípusok elméletében és a különbö-
ző tárgyalástechnikai témákban, amelyeket tanítok is. Azt ta-
pasztalom, hogy ezek az elméletek, bár egyszerűek, mégis 
nagyon sok embernek komoly megértést adnak, ami pedig 
egy minőségibb élethez vezető út fontos lépése.

Andrew Matthews Hallgass a szívedre! című könyve mér-
földkő volt a saját személyiségfejlődésemben. Erre és az író 
további könyveire is úgy tekintek, mint alapművekre akkor, ha 
valaki elindul az önismeret és a személyiségfejlesztés útján. 
Anélkül jutunk komoly tudásanyaghoz a szerző gondolatai 
által, hogy a tanulás nehézségét tapasztalnánk. A könyv ol-
vasása közben úgy éreztem, mintha személyesen ismerném 
az írót. Mintha közös barátainkról és együtt átélt élményeink-
ről mesélne nekem. A könyv gyorsan olvasható, Matthews a 
komoly és „homlokra csapkodós” felismerésekre könnyedén 
és egyszerűen vezet rá. Saját életéről, barátairól, tapaszta-
latairól ír ugyan, 
de a legtöbb 
példájában ma-
gamra ismerek. 
Olyan nehéz-
ségeket dolgoz 
fel, amikkel a 
hétköznapi élet-
ben mindannyi-
an rendszere-
sen találkozunk 
(párkapcsolat, 
munka). Sze-
retem benne, 
hogy minden 
fejezet végén 
dióhéjban ösz-
szefoglalja a 
lényeget, így biztosra megy annak érdekében, hogy a mon-
danivaló megértése teljes legyen. Én is igyekszem szemléle-
tesen, követhetően, szórakoztatóan tartani az előadásaimat, 
arra törekszem, hogy a résztvevők jól érezzék magukat tanu-
lás közben. Tudom, hogy akkor tanulunk a legtöbbet, amikor 
érzelem keletkezik bennünk egy-egy információ hallatán, 
ha nevetünk, esetleg megdöbbenünk. Gyakran eljátszom a 
mondanivalóm lényegét, azért, hogy még jobban rögzüljön a 
hallgatóságban. Sokszor kapom visszajelzésként, hogy „ész-
re sem vettem, hogy mennyi mindent megtanultam az előa-
dásod végére”. Andrew Matthews könyvei ugyanilyenek. Ő 
maga illusztrálja azokat a saját képeivel. Pontosan tudja, mit 
akar kifejezni egy-egy rajzával, és azt én, az olvasó tökélete-
sen meg is értem. Különösen javaslom az elolvasását, mert 
megtanít nézőpontot váltani. A célja az, hogy kirántson min-
ket azokból a megszokott viselkedésmintákból, reakciókból, 
gondolkodási sablonokból, amik évek, évtizedek óta mélyen 
bennünk élve irányítják az életünket. Megmutatja, hogy van 
más élet is azon túl, amit mi el tudunk képzelni. 

Andrew Matthews Hallgass a szívedre! című könyve a So-
mogyi-könyvtárból kölcsönözhető.

Az új vasutas étteremben  
ünnepelte 30. születésnapját  
a Vasúttörténeti Alapítvány

– A Kecskeméti Kisvasúton 1984 és 
2009 között minden év augusztus máso-
dik szombatján nosztalgiavonat közleke-
dett Bugacra. A „Bugaci Kispöfögő”, azaz 
a 490,053-as pályaszámúra keresztelt 
gőzmozdony által vontatott szerelvényen 
átlagosan 300-400 fő utazott. A mene-
teket szervező kecskeméti és szegedi 
vasutasok, vasútbarátok az 1992-es 
vonaton határozták el, hogy szervezet-
tebb keretek között kívánnak ténykedni. 
A gondolatot tett követte, elkészítették a 
szükséges dokumentációkat, és beadták 
a kérelmüket. A Csongrád Megyei Bíró-
ság ezt követően nyilvántartásba is vette 
a Vasúttörténeti Alapítványt 1993. április 
1-jei dátummal – emlékezett vissza Nagy 
József, nyugalmazott MÁV-főtanácsos, a 
kuratórium titkára a 30. születésnapon. 

A jubileumot a kuratórium tagjai 
szerényebb körülmények között, de an-
nál különlegesebb programmal ünne-
pelték meg. Az alapítvány székhelyén, 
a Szegedi MÁV Palotában gyülekeztek, 
majd városnéző kisvonattal elutaztak 
Tápéra, a vidék első vonatos éttermé-
be. Az étterem helyiségeiben a sok-
sok vasúti relikvia között közlekednek 
a kerti vasúti rendszerű szerelvények, 
amelyek egyben az asztalokhoz ki is 
viszik a rendeléseket. Az alapítvány 
vezetői szinte otthon érezhették ma-

gukat, hiszen a vonatos étterem előké-
születeiben is segítettek, berendezést, 
ruhákat, tárgyakat adtak letétbe. Az 
ünnep alkalmából egy angol vasútbarát 
adományát, egy ritka kisvasútmodellt 
helyeztek el a vitrinben. 

Nagy József felidézte, hogy az ala-
pítvány alapító okirata olyan célkitűzé-
seket tartalmaz, hogy a magyar vasút 
relikviáit, tárgyi és eszmei értékeit gyűj-
tik, kiállítják, az évfordulókat megün-
neplik, és előadásokat tartanak a vas-
út népszerűsítése érdekében. Mivel a 
MÁV-nak nincs ilyen intézménye, a vas-
úttársaság égisze alatt adományokból 

őrzi meg a tárgyi és szellemi örökséget 
az önkéntes civilszervezet. A Dél-Alföl-
dön tíz helyen tartanak fenn állandó 
kiállításokat, várótermekben és szolgá-
lati helyiségekben, kulcsos módszerrel. 
Két kiállításuk állandóan látogatható: 
az Anna-kúti MÁV-palotában és a szen-
tesi gépészeti gyűjteményben. A szege-
di vasút 150. évfordulóját 2004. márci-
us 4-én ünnepelték, amikor különvonat 
érkezett Budapestről az akkori MÁV Rt. 
elnökével, Udvari Lászlóval, akit Botka 
László polgármester fogadott. Emlék-
táblát avattak, és vasúttörténeti kiállí-
tás nyílt a Móra-múzeumban.

 A tápai ünnepségre a vasutasok Szécsényi Rózsa önkormányzati képviselőt is meghívták.

Az étterem sok vasutas-relikviát kapott az alapítványtól.
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Egy kép, két mondat

Katalinka, hazatalálsz?

A
z egyik kereskedelmi 
tévécsatorna ked-
velt műsora a Haza-
találsz című modern 

drámasorozat, a főcímzené-
je Hazatalálsz címmel Rúzsa 
Magdolna dala. Nem éppen 
ez a tiszta hang visszhangzott 
a fülemben, amikor egy ka-
nyargós életpályát végigszla-
lomozott hölgy büszkén adta 
közre: a KDNP-be lépéssel ha-
zatalált.

Szili Katalin magyar jo-
gász, humánökológus, politi-
kus, országgyűlési képviselő, 
miniszterelnöki megbízott, az 
Országgyűlés volt elnöke, az 
MSZP egyik alapítója, négy 
éven át országos elnökhe-
lyettese volt. Pécsről indult, 
1998 és 2006 közt egyénileg, 
majd 2010-ben listán került 
a parlamentbe. 2005. április 
15-én az MSZP kongresszu-
sa őt jelölte a köztársasági 
elnöki posztra. A kisebbik ko-
alíciós párt, az SZDSZ nem 
támogatta, a döntő harmadik 
fordulóban 182–185 arány-
ban alulmaradt. 2005-ben 
kiderült, hogy nincs tisztában 
igazi értékeivel és esélyeivel: 
addig ragaszkodott ahhoz, 
hogy ő legyen a szociállibe-
rális koalíció államfőjelöltje, 
amíg megtörtént a megtör-
ténhetetlen: a koalíció hatfős 
mandátumtöbbség birtoká-
ban elvesztette a köztársasá-
gielnök-választást. Utólag úgy 
értékelte államfői jelöltségét, 
hogy megválasztása esetén 
nagyobb hatással lehetett 
volna az MSZP nemzetpoliti-
kájára, s az a „gyűlöletstruktú-
ra” sem alakult volna ki, ami 
most van, mert ő mindig és 
mindvégig, ahogyan ezt házel-
nökként is tette, a párbeszéd 
és a nemzeti alapkérdések-
ben az együttműködés híve 
volt. 

Szili Katalin megsértődött, 
ő volt a mártír. 2006 szeptem-
berében aztán bosszút állt! 
2006. május 26-án, az őszi 
parlamenti ciklusra készülve 
az MSZP parlamenti frakciója 
kihelyezett, zárt ülést tartott 
Balatonőszödön. A biztonsági 
intézkedéseiért a parlamenti 
szakapparátus felelt, élén Szi-
li Katalin parlamenti elnökkel. 
Az őszödi beszéd mégis kiszi-
várgott, ami a 2010-es hatal-
mas választási kudarc egyik 
oka lett. Ezt követően az elsők 

között lépett ki az MSZP-ből, 
saját felelősségét soha be 
nem ismerte.

Gyurcsány 2012 szep-
temberi interjúban azt mond-
ta: értesülései szerint három 
korábbi párttársa, akkori 
MSZP-s vezetők szivárogtat-
hatták ki a beszédet. Neve-
ket nem említett, csak any-
nyit mondott, hogy egy nőről 
és két férfiról van szó. Utóbb 
a „Katalin, Imre és Ferenc” 
nevet lehetett hallani. 2010 
októberében távozott a párt-
ból, és saját pártot alapított 
Szociális Unió néven, mely-
nek elnökévé is választották. 
Szintén elnöke volt a 2013 
szeptemberében megalakult 
választási pártnak, a Közös-
ség a Társadalmi Igazságos-
ságért Néppártnak, de 
ez a törpe párt 
1% alatti 
szavaza-
tot ka-
p o t t . 
2014 
ó t a 
egyre 
jobban 
a Fidesz-
hez kez-
dett kötődni. 
2023. március 31-
én belépett a Keresztényde-
mokrata Néppártba, egy soha 
egyetlen választáson önma-
gát egyedül meg nem mérető, 
valójában nem is létező párt-
ba, ahová nyilatkozata szerint 
mindig is tartozott.

2015. március 1-jétől mi-
niszterelnöki megbízottként 
tevékenykedik. Egy 2017-es 
interjúban visszautasította 
azokat a vádakat, melyek 
szerint megalkudott volna 
a Fidesszel, elárulta volna a 
baloldalt, hogy a Fidesz szoci-
alista „díszpintye” lenne, mert 
szerinte a nemzetnek fontos 
munkát végez, jó pénzért. Az 
ideológiai okok közt azt hozta 
fel, hogy a 21. század valódi 
szociáldemokráciája inkább 
a keresztényszociális eszme-
rendszernek felel meg. A poli-
tikai motivációt azzal indokol-
ta, hogy a szocialista párton 
belül mindig is a népi-nemzeti 
vonalat képviselte. 

Ami ezek után követke-
zett, az Szili politikai megha-
sonlása. Eredmények nélkül 
fogott újabb és újabb pártok 
szervezéséhez, soha nem is-

merte fel, hogy eljárt felette 
az idő, majd bekövetkezett 
az, aminek be kellett követ-
kezni: Orbán Viktor szolgála-
tába lépett, és nemzetpoliti-
kai tanácsadóként végképp 
megtagadta korábbi politikai 
pályáját. Tagságot vállalt a Pé-
csi Tudományegyetem „köz- 
érdekű vagyonkezelő alapít-
ványának” kuratóriumában, 
miközben végzett jogászként 
tudnia kellett, hogy ez nem 
más, mint az ország vagyoná-
nak magánosítása, a felsőok-
tatási képzés és a tudomány 
Fidesz általi gyarmatosítása. 
A KDNP-be történő belépése, 
a Semjén Zsolttal készített kö-
zös, mosolygós fotó már csak 
a történet vége. 

Csúfos vég. Egy politikus-
nak vállalnia kell nézeteit, 

meggyőződését, ami-
kor nincs hatal-

mon, amikor 
nem ebből 
él meg. A 
tévedés be-
i s m e r é s e 
és az árulás 

viszont két 
különböző fo-

galom. Szili Ka-
talin eladta magát, 

és elárulta korábbi politikai 
közösségét. Mint mélyen hívő 
ember – ezt egész életében 
hangoztatta –, vajon hogyan 
számol el majd a történelem-
nek, az őt korábban tisztelők-
nek, azoknak, akiket most 
végképp szembeköpött?

A Pécsi Tudományegye-
tem modellváltását követően 
az egyetem kuratóriumi tagja 
lett 2021-ben. Az időközben 
hatályba lépett összeférhetet-
lenségi szabályok miatt 2023 
februárjában lemondott 
miniszterelnöki megbízotti 
posztjáról, hogy megtarthas-
sa az alapítványban betöl-
tött kuratóriumi tagságát, 
ugyanakkor a neve ezek után 
miniszterelnöki főtanácsadó-
ként tűnt fel, ami felvetette a 
jogszabály kijátszását. 

Remélem, a tévésorozat 
nem fog ilyen jellemtorzulá-
sokat prezentálni. Drámaso-
rozatként reklámozzák, de a 
jók vélhetőleg elnyerik majd 
jutalmukat, a titkolt kisbaba 
megszületik, az igaz szerelem 
győzni fog. Legalább a mese 
legyen szívmelengető!

Dr. Zsadányi Nagy Csaba

Mátyás, az igazságos

O
lvasom, hogy a 
„vármegyénkben 
esős idő várható”, 
a „főispán meg-

emlékező beszédet mon-
dott…”. Tessék? Olyan ez, 
mint egy mesekönyv Má-
tyásról, az igazságos király-
ról.

Petőfi után szabadon 
mondhatnánk, hogy hol 
az igazság mostaná-
ban? Visszatértek a 
főispánok a vármegyék 
élére, kialakult az új 
NER-nobilitas, kastélyok 
kerülnek egy család kezé-
be, miközben milliárdok ve-
szítik el közpénzjellegüket, 
csak az MNB Alapítványba 
260 milliárd állami forint 
vándorolt át. Az új nemes-
ség (hívjuk dominusnak) 
gondoskodik familiárisokról 
is, a lojális utódok képzésé-
ről a Mathias Corvinus Col-
legiumon keresztül, amely 
szintén több száz milliárd fo-
rint értékű tulajdont kapott 
az államtól. Az MCC-ben a 
fiataloknak azt magyarázzák 
éjjel-nappal, miért jó a NER, 
az illiberalizmus, az oroszba-
rátság, miért van annyi el-
lensége a Vezérnek, Orbán 
Viktornak, és hogy hogyan 
harcol a jó janicsár. Persze 
azért a pár milliárdért majd 

egyszer a NER is kér vala-
mit… 

Szegény Mátyásnak, az 
igazságos királynak annyi 
köze van az MCC-hez, mint 
Klebelsberg Kunónak a Kle-

belsberg Központhoz, vagy 
mint nagymosásnak az agy-
mosáshoz. Ha kérdezték vol-
na őket, egyikük sem adta 
volna a nevét ezen intéz-
ményekhez, sőt a Klebels-
berg-örökösök még határo-
zottan tiltakoztak is ellene, a 
corvinusok meg a sírjukban 
forogtak.

A mai magyar király nem 
hívja meg az okos lányt vagy 
a furfangos pásztorfiút a vár-
ba, mint tette Mátyás király, 
de a Karmelita kolostorba 
zarándokolni járnak azok, 
akik az Úr kegyeit keresni 
mennek oda.

A magyar nemesség a 
kastélyából kilovagol, kite-

repjárózik vagy kihelikop-
terezik, vaddisznóra vagy 
rénszarvasra vadászik, 
azt is persze helikopter-
ről. Szívesen nyaral vagy 

telel, vagy nyaral és telel 
Mallorcán vagy a Maldív-szi-
geteken, van, aki az Adriá-
ról hazudja, hogy serényen 
intézi az ország ügyeit, más 
meg esetleg a Magyar Hon-
védség állami gépével repül 
b. nejével Toszkánába vagy 
Rómába, homárt kaviárral 
és osztrigával ebédelni.

Mert így mulat a magyar 
úr.

Csak az első éjszaka joga 
ne jusson még az eszükbe!

Brandt István

Tisztelt Olvasóink! 

Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Szegény Má-
tyásnak, az igaz-

ságos királynak annyi 
köze van az MCC-hez, 

mint Klebelsberg Kunónak 
a Klebelsberg Központ-
hoz, vagy mint nagymo-

sásnak az agymo-
sáshoz.

Egy 
politikusnak 

vállalnia kell néze-
teit, meggyőződését, 

amikor nincs hatalmon, 
amikor nem ebből él meg. 

A tévedés beismerése 
és az árulás viszont 
két különböző fo-

galom.

„Újabb év múlt – ám / nem kopott el lábbelim, / nem fogyott utam.” Ez a Macuo  
Basó-versike jutott eszébe olvasónknak a hattyasi Tisza-töltésen. Fotó: Benda Beatrix
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Sportmix

BÜSZKÉK A BRONZRA. A 
Szegedi Vízipóló Suli gólokban 
gazdag mérkőzésen 18–16-ra 
nyert a BVSC ellen a hazai férfi-
vízilabda legrangosabb után-
pótlástornája, a Komjádi-ku-
pa bronzmeccsén. Az Utánpót-
lásSport honlap megjegyezte: 
a szegediek így a tavalyi ifjúsági 
bajnokságban kiérdemelt érem 
után ismét dobogóra állhattak 
egy sorozatban. A csapat edző-
je, Juhász Zsolt a waterpolo.
hu-n értékelt.

„Nagyon örülök a bronzé-
remnek, mert a szegedi vízilab-
dának minden érem nagyon 
nagy dolog. A sportág kezd ki-
teljesedni Budapesten kívül is, 
mégis mindig nagy eredmény 
egy vidéki érem, különösen a 
felnőtt vízilabda előtti utolsó 
utánpótlás korosztályban, az 
U23-ban. A csapatunk tizen-
négy tagjából nyolcan tizen- 
nyolc éves ifisták voltak, erre 
vagyok leginkább büszke, és 
arra, hogy az utánpótlásedző-
ink ilyen gyerekeket nevelnek 
ki számunkra. Szerettünk volna 
döntőbe jutni, de a Ferencváros 
a három stabil felnőttváloga-
tottjával más kasztot képviselt 
ebben a mezőnyben” – mond-
ta Juhász.
KUNSTÁR ARANYA. Bizta-
tó formában várja a válogatót 
Kunstár Simon, az MVM Sze-
ged VE evezőse. Dani Zsolt ta-
nítványa a közelmúltban meg-
nyerte a férfiak egypárevezős 
futamát az ifjúsági korosz-
tályban, a Budapesten rende-
zett tavaszi hosszú távú verse-
nyen, amely egyben rangsoro-
ló is volt. A szegedi csapatból a 
Molnár Orsolya, Szabó Napsu-
gár páros ezüst-, a Hajdú Már-
ton, Pálka Bálint kettős bronz- 
érmes lett Csepelen. A tanu-
ló korosztálynak ez volt az idei 
első Sport XXI. versenye; a fia-
talok közül 13 tehetség teljesí-
tette a távot, ami 13 pontot ho-
zott az MVM Szegedi Vízisport 
Egyesületnek.
PÁROSBAN LETT BAJNOK 
SZÖGI. Első kiemeltként Var-
ga Botond és Barcsai Sophie 
győzött egyesben a Szarva-
son rendezett serdülő orszá-
gos asztalitenisz-bajnokságon. 
Az U13-asok egyes versenyé-
ben Gergely Márk (Szombat-
helyi AK) és Szűcs Natália (BV-
SC-Zugló) szerezte meg a baj-
noki címet, a lányoknál Szögi 
Szonja (ATSK Szeged) ezüstér-
mes lett. Párosban a Szabó Lé-
nárd (Ambrus AA), Vámosi Ben-
jamin (KSI), illetve a Szögi, So-
mogyi Heidi (Mohácsi TE) egy-
ség zsebelte be az aranyat.
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Kupaezüst jutott a Pastor-csapatnak
Kikapott a Veszprémtől az MK-döntőben az OTP Bank-Pick Szeged

A 
veszprémiek 39. 
alkalommal ját-
szottak döntőt a 
hazai kupasoro-

zatban, a hétszeres győz-
tes Szegednek pedig ez volt 
a 22. fináléja. A két csapat 
187. egymás elleni tétmér-
kőzésén a Veszprém 52 ve-
reség és hét döntetlen mel-

lett 128. alkalommal győ-
zött. Következő találkozójuk 
most szombaton lesz, Sze-
geden, a bajnokság alap-
szakaszában. A bronzérmet 
a Dabas szerezte meg.

Az M4 Sport televíziónak 
nyilatkozva a győztes csa-
patot dirigáló Momir Ilics 
úgy látta, hogy az ideges  

meccs akkor dőlt el a Veszp-
rém javára, amikor a 40. 
percet követően sikerült el-
húzniuk a Szegedtől. Juan 
Carlos Pastor szegedi veze-
tőedző szerint jól kézilab-
dáztak, háromszor is vissza 
tudtak jönni a mérkőzésbe, 
de sokat hibáztak, ezt pedig 
kihasználta az ellenfél.

– A hibáinkból tudott 
ellépni több góllal a Veszp-
rém, a végén pedig már 
nem volt rá időnk, hogy újra 
visszajöjjünk a meccsbe – 

tette hozzá az M4 Sportnak 
nyilatkozva a szegedi tré-
ner.

Bodó Richárd, a Pick bal- 
átlövője szerint egy ilyen jó 
Veszprém ellen nem elég 
50-55 perc jó teljesítmény, 
60 percig kell jobban játsza-
ni, ha szeretnének győzni 
ellenük.

– Ezúttal is azt éreztem, 
hogy mi ugyan fejlődtünk 
egy kicsit, de a veszprémi-
ek ezzel együtt is túl tudtak 
nőni rajtunk. A fontos perió-

dusokban mindig akadt va-
laki az ellenfélnél, aki hoz-
zátett, belőtték a könnyű 
gólokat, jött egy védés, mi 
pedig nem bírtuk el ezt. Har-
coltunk végig, ez sikerült, de 
a jó játék nem volt meg hat-
van percen át. Aki a pályán 
volt, az kitett magáért. A 
folytatás? Szeretnénk most 
már elkapni őket egyszer, 
remélem, legközelebb sike-
rül – utalt a most szombati 
összecsapásra a válogatott 
játékos.

A dobogó tetején kezdte 
az évet Szabó Zalán

M
egkezdődött a 
versenyidény a 
gokartos Szabó 
Ádám és Szabó 

Zalán számára, akik fordulatos 
hétvégét zártak a Kecskemé-
ten megtartott idénynyitón. A 
fordulatok egy héttel a szezon 
előtt kezdődtek, amikor a fiúk a 
legsikeresebb magyar gokart-
csapathoz, a KMS Europe-hoz 
igazoltak. 

A csapat profi hozzáállásá-
val mindkét pilóta gyors ütem-
ben vette fel a ritmust, és a 
verseny szabadedzésén már 
biztató időket futottak. Másnap 
kiderült, hogy Ádám korábban 
megsérült bordái nem bírják a 
terhelést, emiatt a visszalépés 
mellett döntöttek. Szabó Zalán 
az időmérőn második helye-
zést ért el, az elődöntőben is 
második helyen ért célba, majd 
a két óra múlva következő dön-
tő előtt öt perccel megérkezett 

a heves eső a pályára. A KMS 
szerelői megváltoztatták a be-
állításokat, feltették az esőgu-
mikat, és már a felvezető körön 
látszott, hogy Zalán magabiztos 
a pályán. Az első lehetőségnél 
az élre állt, végig kontroll alatt 
tartotta a versenyt, és nyert. A 
hétvége harmadik futamán, 
a szuperdöntőn izgalmas ver-
senyt futva Zalán megszerezte 
az összetett győzelmet is. Ha-
talmas teljesítmény ez, hiszen 
a nehéz 2022-es szezon után 
nemcsak az új géppel és az új 
csapattal kellett megismerked-
nie, hanem önbizalmat is kel-
lett szereznie. 

Érdekesség, hogy Zalán ed-
digi pályafutása során minden 
új kategóriában győzelemmel 
kezdett, és most sem szakadt 
meg a sorozat. A bajnokság 
májusban Hajdúhadházán 
folytatódik, ahol a múlt évben 
is jó teljesítményt nyújtottak.

Építik a jövő évi keretet
Hárman hosszabbítottak a KÉSZ-St. Mihály Szegednél

A 
KÉSZ-St. Mihály 
Szeged NB I.-es női 
labdarúgócsapa-
tánál elkezdték a 

jövő évi keret építését, mely-
nek során három játékosuk-
kal is szerződést hosszab-
bítottak: a csapatkapitány 
Papp Szidóniával, a támadó 
Trbojević Ivanával, valamint 
az U19-es magyar válogatott 
Sajti Krisztinával. 

Papp Szidónia 2019 óta 
erősíti a csapatot. Megélte 
a szegediekkel az NB I.-ből 
való kiesést, majd azt, ahogy 
megnyerték az NB II. Kele-
ti csoportját, visszajutva az 
élvonalba. A csapatkapitány 
Papp nemcsak a pályán, ha-
nem azon kívül is segíti, szol-
gálja együttesét. Trbojević 
Ivana a téli átigazolási idő-
szakban érkezett Szegedre. 

A klub tájékoztatása szerint 
nagyszerű játékost és csu-
pa szív embert ismerhettek 
meg benne, így egyértelmű 
volt a hosszabbítás. Sajti 
2018 nyarán, 14 évesen jött 
a sportszervezethez, egy te-
hetséges, dolgozni, fejlődni 
akaró kislányként. Jelen-
leg a felnőtt NB I.-es gárda 
kezdő játékosa, továbbá az 
U19-es női válogatott tagja.

Alakul a KÉSZ-St. Mihály Szeged jövő évi kerete. Fotó: St. Mihály

A Veszprém megvédte címét a férfikézilabda magyar ku-
pában, mivel 35–32-re legyőzte a bajnok OTP Bank-Pick 
Szegedet a múlt vasárnapi fináléban, a győri négyes döntő 
második játéknapján.

Szomorú szegediek az ezüstéremmel. Minden az arcokra van írva. Fotó: MTI
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Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni az Anna-fürdőbe? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét és elérhetőségét (lakcím, 
e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési határidő: április 20. A 
nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük. 
Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó 
adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. 
Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: Óh szép alföld, tárt s rejtélyes könyv te, ős mytussa a magyar nemzetnek! A nyertes: Horváth Imréné. Gratulálunk! 

Időjárás-előrejelzés Szegedre: 
erősödik a nappali felmelegedés
Április

17.
hétfő

Április 
18.

kedd

Április  
19.

szerda

Április   
20. 

csütörtök

Április   
21. 

péntek 

Április   
22. 

szombat 

Április  
23. 

vasárnap

Zápor

18/7
Rudolf,
Izidor

Zápor

17/8
Andrea,

Ilma

Zápor
 

17/7    
Emma,
Malvin

Közepesen 
felhős 

17/6
Tivadar

Közepesen 
felhős 

18/6
Konrád

Közepesen 
felhős 

18/7
Csilla,
Noémi

Közepesen 
felhős 

19/7
Béla,
Hella
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK HÁ-
ZASSÁGOT március 31-én: Gö-
möri Krisztián és Molnár Hel-
la, Hajós Zoltán és Paku Mari-
ann Zsófia; április 1-jén: Sándor 
Márk és Ökrös Edina Zsófia, Csi-
ki Norbert és Szűcs Beatrix Éva, 
Kakuszi László Tibor és Katona 
Anikó Klára.

ÁPRILIS 19., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildikó: 
14.00 – 16.00 (A jelzett 
időponton belül elérhető a  
30/963-8137 telefonszá-

mon és a szondi.ildiko@sze-
ged.eu címen.)
ÁPRILIS 22., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00 – 
12.00 (Csongor tér 12.)

Képviselői 
fogadóóra

Anyakönyvi hírek
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KOS (III. 21–IV. 20.) 
Régóta óhajtott, fontos 
találkozás vár önre a 

héten! Bármit is hozna, ne 
hagyja figyelmen kívül, mert 
lehet, hogy komoly hatással 
lesz a magánéletére. 

BIKA (IV. 21–V. 20.) 
Nagyon ügyeljen rá, ne- 
hogy valaki visszaéljen a 

bizalmával, és emiatt anyagi 
hátrányt szenvedjen! Kérje egy 
független szakember tanácsát. 
Magánéletében nagyon szép 
pillanatokat él majd át! 

IKREK (V. 21–VI. 21.)  
Hullámzó lesz a hete – az 
eleje könnyebb, a vége 
kicsit nehezebb. Az önre 

jellemző kreativitás dominálni 
fog, használja ki ezt mások 
meggyőzésére valamilyen jó 
ügy érdekében! 

RÁK (VI. 22–VII. 22.) 
Még akkor se engedje, 
hogy igazságérzete befo- 
lyásolja az ítéleteit, ha 

emiatt rossz érzései lesznek! 
Ehelyett beszélje meg a dolgot 
azokkal, akiknek ad a szavára 
– és akiknek már ön is segített. 

OROSZLÁN (VII. 23– 
VIII. 22.) Olyan történé-
sek várnak önre ezekben 
a napokban, amelyek vilá- 

gossá teszik, mik az igazi 
értékek az életében. Ossza meg 
ezeket a tanulságokat mások- 
kal is – főleg azzal, aki először 
az eszébe jut ébredés után!

SZŰZ (VIII. 23–IX.  
22.) Rettentően túlteng 
majd az energiától, s 
ugyanezt várja el azoktól 

is, akikkel kapcsolatba kerül 
– ám ezt nem mindenki fogadja 
majd örömmel. Tegye magát túl 
rajta, és inkább valósítsa meg 
valamelyik régi tervét!

MÉRLEG (IX. 23–X.  
22.) Összpontosítson 
a munkájára a héten, 
de ne lepődjön meg, 

ha ennek következtében 
pozitív változás történik majd 
a magánéletében a hétvégén! 
Családtagjai közül valakinek 
nagy szüksége lehet az ön 
támogatására.

SKORPIÓ (X. 23– 
XI. 21.) Lesz egy-két olyan 
napja a héten, amikor úgy 
érzi, túl sok elvárásnak 

kell megfelelnie. Rakja ezeket 
szépen sorba, saját érdekeit 
szem előtt tartva. Szabad idejét 
töltse szeretteivel, lehetőleg a 
természetben.

NYILAS (XI. 22–XII. 
21.) Különösen érzékeny 
lesz a héten, úgyhogy 
ne akarjon semmiféle 

komolyabb változást az 
életében! A hét utolsó napján 
válasszon ki az önnel történt 
események közül egyet, és írja 
le, minél rövidebben.

BAK (XII. 22–I. 20.) 
Fektessen sok energiát 
az önt érdeklő dolgok 
közül abba, amelyik 

először szóba kerül a héten 
egy baráti beszélgetés közben! 
Olyasvalaki is segíteni fog 
ennek kivitelezésében, aki mély 
érzelmeket ébreszt önben…

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.) 
Az egészségére koncent- 
ráljon a héten! Valamilyen 
könnyebb fizikai munka is 

jót tesz majd az állapotának, 
különösen, ha a természettel 
van kapcsolatban. 

HALAK (II. 20–III. 20.)  
Valaki megpróbálja majd 
rávenni, hogy egy fontos 
dologban változtassa meg 

a véleményét. Semmikép- 
pen ne tegye! Munkahelyén 
legyen megértőbb még azokkal 
is, akik esetleg nem támogatják 
az elképzeléseit.

Horoszkóp Szeged régen

Tavaszi forgatag

12 SZÍNES

A MARS (KORÁBBAN MARX, MÉG KORÁBBAN MARS) TÉRI BUSZÁLLOMÁS 1967-BEN. Hetekkel ezelőtt megírtuk, hogy a létesítményt 1965. 
november 13-án, szombaton délelőtt adták át. A helyi forgalmat bonyolító buszokat december 5-én, vasárnap hajnalban indították útjukra az új busz-
pályaudvarról. Ezzel együtt helyi járatainak állomása megszűnt az Anna-kútnál. A helyi forgalomban egy nap alatt a távolsági buszok pályaudvarának 
környékén kialakított négy állomáshelyről 720 helyi járatú autóbusz érkezett és indult. A Mikszáth Kálmán utcában, az utca tér felőli részén négy vo-
nal járatainak indulási, illetve érkezési helyét alakították ki. A Párizsi körúton két buszvonalnak az állomását helyezték el. Innen indult a busz Szőreg-
re és vissza, továbbá a Körtöltésig, a Műszaki Nagykereskedelmi Vállalat épületéig, és onnan szállította az utasokat a városközpontba. A Mikszáth és 
a Mérey utca közötti leállósávról négy helyi járat gépkocsijai indultak, amelyek ingajáratban közlekedtek a Csongrádi sugárútra, Tápéra, Újszegedre a 
Tanács utcáig, valamint a Béketelepre. Az Autóközlekedési Vállalat a helyi járatú autóbuszok menetrendjét már korábban a lakosság rendelkezésére 
bocsátotta, és közel ezer rajzot is kiadott, amelyeken a járatok kocsiállásrendjét tüntették fel. Fotó: Fortepan/Lechner NKft. Dokumentációs Központ.

A programokról minden 
megtalálható a szeged.hu-
n, a Programok pont alatt.

MARK TWAIN: TOM 
SAWYER KALANDJAI
Időpont: április 18., kedd, 
10 óra.
Helyszín: Agóra.
Az Apolló Színház előadása, 
két részben.

ALSÓVÁROSI OROMDÍ-
SZEK 
Időpont: péntekenként 9 és 
14 órakor.
Találkozó: Alsóvárosi Napsu-
garas Tájház. 

A kultúrséta részvételi díjas, 
és regisztrációhoz kötött. 
Telefon +36-30/501-2822, 
e-mail: szegedalsovarosi.taj-
haz@gmail.com.

PETŐFI 200 
Időpont: április 21., péntek, 
17 óra.
Helyszín: Heller Ödön Műve-
lődési Ház, Tápé.
Gálaműsor, a szavalóver-
seny ünnepélyes eredmény-
hirdetése.

TAVASZI FORGATAG
Időpont: április 22., szom-
bat, 9 és 15 óra között.
Helyszín: a partfürdő.

A Senior Center szervezésé-
ben.

A FÖLD NAPJA A FÜVÉSZ-
KERTBEN
Időpont: április 22., szom-
bat, 10 és 16 óra között.

Helyszín: a füvészkert.

A FÖLD NAPJA A VA-
DASPARKBAN
Időpont: április 22., szom-
bat, 10 és 16 óra között.
Helyszín: a Szegedi Va-
daspark.

SÜTI SÉTA
Időpont: április 22., szom-
bat, 10 óra.
Helyszín: a füvészkert.

Kultúrséta kóstolóval. A 
program részvételi díjas, és 
regisztrációhoz kötött (Szé-
chenyi tér 12., telefon +36-
62/488-690, +36-62/488-
699, e-mail: szeged@
tourinform.hu).

SHAKESPEARE: LEAR
Időpont: április 28., 29., 30.
Helyszín: Szegedi Nemzeti 
Színház.
A Szegedi Kortárs Balett 
előadása.
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Pályaudvar lakásétterem Tápén Ezüstérem a magyar kupában

10.8.

Napelempark épül az ELI körül

7.

Balázs tízéves, autista, és nem beszél

3.

Tiszavirágok
a Szetáv-épület

falán

H
atalmas tiszavirá-
gok díszítik a Bálint 
Sándor utca és a 
Rókusi körút sar-

kán álló Szetáv-szivattyúház 
falát. A kérészes falfestmény 
a hatodik a sorban. 2020 óta 
ugyanis az épített környezet 
zöldítése jegyében született 
meg a Városmetamorfózis 
programban a sünis, a fecs-
kés, a szelektív hulladékos, 
a méhecskés és a harkályos 
falfestmény a Szetáv-épüle-
teken. A program célkitűzése, 
hogy a lakóövezetekben talál-
ható szürke ipari létesítmé-
nyek színes, figyelemfelkel-
tő, informatív épületekké vál-
janak. A kérészeket is Vinkó 
Leó és Marton Ákos festette.

Írásunk a 4. oldalon

Egy hónap múlva ilyenkor már javában tart a Szeged-napi ün-
nepségsorozat, amely május 12-én nyílik meg a borfeszti-
vállal. A Széchenyi téren több mint száz borász kínálja majd a 
borait. A Dóm téren koncertet ad Charlie, Bródy János és Geszti 

Péter is. A megadott határidőig több mint háromszáz kézműves 
jelezte, hogy szívesen kínálná portékáit május 20–21-én a hídi 
vásáron. A jelentkezők mintegy kétharmada tavaly is részt vett 
az ország legnagyobb kézművesvásárán, így sok ismerős arccal 

találkozhatnak majd a szegediek és a városba látogató vendé-
gek. A tervek szerint kisebb zenei programokkal, utcaművé-
szekkel és performanszokkal is színesítik majd a vásárt, amely 
látványos megnyitóval kezdődik. Bővebben a 4. oldalon

Óriási az érdeklődés a hídi vásár iránt:
több mint 300 kézműves jelezte részvételét

Jók a kilátások! Több mint háromszáz kézműves jelentkezett idén a hídi vásárra. Archív fotók: Szabó Luca 

2017 óta nem vándorolt ki
annyi magyar, mint tavaly

A 
kivándorlási kedv 
n ö v e k e d é s é v e l 
megfordult egy má-
sik fontos trend is: 

2021-ben a hivatalos, beje-
lentett adatok alapján hosz-
szú idő után először fordult 
elő, hogy többen tértek haza, 
mint amennyien a kivándor-
lás mellett döntöttek. Tavaly 
ez már nem így volt: 2022-
ben 26 ezer 500 magyar ál-
lampolgár vándorolt ki, ami 
majdnem ötezerrel több, mint 
egy évvel korábban, míg a ha-
zatérők száma 21 ezer 900-ra 
esett vissza – írta a Portfolio 
az adatok alapján.

Utoljára 2017-ben volt ha-
sonlóan magas a kivándorlók 
száma, akkor 26 ezer 957-en 
döntöttek így. A Telex szerint az 
elmúlt 13 évben 2015-ben volt 
a rekord: közel 32 ezren ván-
doroltak ki. Az Eurostat adatai 
szerint az EU-ban 2021 végén 
nagyjából 370 ezer magyar ál-
lampolgár élt; az első helyen 
Németország, a másodikon 
Ausztria, a harmadikon pedig 
Hollandia áll. Ehhez jön a már 
nem uniós Egyesült Királyság, 
ahol nagyjából annyi magyar 
él, mint Németországban.

Fontos kiemelni: az Eu-
rópai Unión belüli migrációt 

nehéz, sőt gyakorlatilag lehe-
tetlen pontosan mérni. Ahogy 
a Portfolio is írja, a KSH csak 
azokat sorolja a kivándorlók 
közé, akik ténylegesen vagy 
terveik szerint legalább 12 hó-
napra elhagyják az országot, 
így aki hivatalosan nem jelenti 
be külföldre költözését a ma-
gyar hatóságoknak, az nem 
szerepel ebben a statisztiká-
ban. A Magyarországra költö-
zők számát pedig a 2010-es 
évek eleje óta a határon túli 
magyarok kettős állampolgár-
sága befolyásolhatja.

Egyre kevésbé vonzóak a 
fideszes városok, folyamato-
san költöznek el az emberek 
például Debrecenből és Szé-
kesfehérvárról.

Cikkünk a 2. oldalon

2022-ben hivatalosan 26 ezer 500 magyar állampolgár 
vándorolt ki külföldre. Ez a szám utoljára 2017-ben volt 
ilyen magas – derül ki a KSH adataiból.


